
                                                                                                                                                                                       

Úvod do roku 2011 
Úmrtí Václava Havla 
Naprosto nepominutelnou událostí  roku 2011, která poznamenala jeho závěr, bylo úmrtí Václava 
Havla. Není mým cílem zde hodnotit význam jeho osobnosti a  přínos nejen české společnosti. 
O hodnocení se postarají povolanější – politologové, historikové... Já jen chci na tomto místě 
zaznamenat pro budoucí generace, že s projevy smutku nad úmrtím Václava Havla bylo možné se 
setkat i v rámci naší obce. Zaznamenala jsem například zapálené svíčky u pomníku padlých 
v Horákově. A co mě osobně velmi potěšilo, byl i projev úcty k osobnosti Václava Havla v podobě 
jeho portrétu vystřiženého z časopisu Reflex a umístěného v lesní kapličce Mitrovských. 
 

1. kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady  
a komisí, OÚ 

 
Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2010 
Změny ve složení obecního zastupitelstva 
Počátkem roku 2011 odstoupil ze zastupitelstva bývalý starosta František Pejřil a na jeho místo 
postoupil Vít Čáslava, který složil slib člena obecního zastupitelstva na 3. mimořádném jednání OZ 
21. 3. 2011. 
Koncem roku 2011 odstoupil z funkce zastupitele obce Mokrá-Horákov pan Michal Richtr. Po jeho 
odstoupení měl místo v zastupitelstvu zaujmout další z kandidátní listiny Sdružení nezávislých 
kandidátů Pro rozvoj Mokré-Horákova 2010. Ovšem další postupujicí kandidát Dalibor Novotný 
svůj mandát odmítl a stejně tomu bylo i v případě Jaromíra Koláře. Zastupitelkou se tak nakonec 
stala Bronislava Častková, která slib zastupitele obce složila na 8. veřejném jednání OZ dne  
15. 12. 2011. 
 
Jednání Obecního zastupitelstva Mokrá-Horákov v roce 2011 
Během roku 2011 se uskutečnilo celkem 6 jednání obecního zastupitelstva, z nichž ve dvou 
případech šlo o mimořádná jednání: 
3. mimořádné veřejné jednání    21. 3. 2011 
4. veřejné jednání       26. 5. 2011 
5. veřejné jednání       30. 6. 2011 
6. veřejné jednání       15. 9. 2011 
7. mimořádné jednání      11. 10. 2011 
8. veřejné jednání       15. 12. 2011 
 
Rozpočet a hospodaření obce v roce 2011 
 

Příjmy        Plánované      Po rozp. opatř. 
00       Daně, poplatky, dotace, příspěv. na žáky-Vel.        22 200 000               22 615 100   
00       Dotace z JMK, ÚP, dotace na has. auto                  1 236 900 
00      Dotace z MŠMT                      586 700 
00      Dotace z JMK hasičům                         3 500 
2119    Lom – těžba          1 000 000                    735 000 
2219   Chodníky – poskytnutí projekt. dokumentace                         2 000 
2321    Inv. příspěvek na kanaliz. příp.(občané)                        0                      70 000 
3111    Fin. dar ČMC                     580 000 
3314    MLK+fin. dar + přepl. za energ.               30 000                      30 000 
3319   Kulturní vystoupení                         7 800 
3341    Hlášení místním rozhlasem                 1 000                        2 900 
3349    Inzerce ve Zpravodaji                 2 000                        3 600 
3392    Kulturní dům, dar ČMC               40 000                    360 000  
3399    SPZO – ples, příj. z hodů, sál                30 000                    154 500 
3412   Sportovmí zažízení v majetku obce               32 000                    100 000 
3419   TJ nedočerpaná dotace na aparaturu, prodej                         3 900 
3421   MDD  fin. dar TASY, dar ČMC                     203 000 
3429   Ost. záj. čin.  Senior klub Mokrá, dar ČMC                       20 000 
3612    Nájem z bytů (prodej bytů)             400 000                    475 000 
3613   Nebytové prostory, dopl. služeb             600 000                    590 000 
3631   Dar na vánoční osvětlení, plnění pojišťovny                         8 700 



                                                                                                                                                                                        

3639    Pronájem a prodej pozemků, služ.          1 600 000                 2 270 000 
3722    PDO – sběrný dvůr                 8 000                        8 000 
3725   Eko-kom (tříděný odpad)             100 000                    120 000 
3745   VZ příjem                            300 
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             850 000                    955 000 
5512    Hasiči – dar, přepl. za energ., dar ČMC                       86 700 
6171    Obecní úřad               44 000                      24 000 
6310    Úroky, dividendy, fin. operace               30 000                      30 000 
Tř. 8 financování   
Celkem        26 967 000              31 285 600  
 

Výdaje        Plánované            Skutečné 
1032    Lesy – pěstební činnost               35 000                     15 000 
1036    Činnost lesního hospodáře               15 000                     12 200 
2212    Silnice             300 000                1 029 200 
2219    Chodníky             250 000                   552 000 
2221    Dopravní obslužnost, autobusové zastávky             266 500                   316 500 
2310    Pitná voda             300 000                   300 000 
2321    Odvádění a čištění odpadních vod          3 900 000                3 850 000 
3111    MŠ – provoz             990 000                1 170 600       
            MŠ – investice nová třída, dar ČMC          1 800 000                2 119 400 
3113    ZŠ – provoz, čerpání dotace          2 500 000                3 096 200 
3231    ZUŠ               60 000                     60 000 
3314    MLK + Mediatéka             900 000                   823 500 
            Úhrada pozastávky po 5 letech             543 300                   543 300 
3319    Kronika, kulturní vystoupení               25 000                     32 000 
3326    Kaple, horákovský hrad               20 000                     45 500 
3341    Rozhlas a televize               50 000                     34 000 
3349    Zpravodaj             130 000                    117 500 
3392    Kulturní dům, dar ČMC             200 000                   562 000 
3399    Záležitosti kult. a církví (SPOZ), vítání pr.             200 000                   310 500 
3412    Hřiště u ZŠ, sport. zařízení, fotb. šatny             220 000                   300 000 
3419    TV, FC CVM energie na paragraf 3412             400 000                   370 000 
3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště              200 000                   370 000 
3429    Senior kluby+spolky (Český svaz včelařů)                70 000                     90 000 
3612    Bytové hospodářství             150 000                   150 000        
3613    Nebytové prostory             300 000                   470 000 
3631    Veřejné osvětlení             380 000                   770 000 
3635    Územní plán                    100 000     
3636    Územní rozvoj - mikroregion               32 200                     55 100          
3639    Veřejně prospěšné práce          2 700 000                2 450 000 
3721    Nebezpečné odpady               70 000                     70 000  
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          1 800 000                1 750 000 
3725    Tříděný odpad             350 000                   350 000 
3745    Veřejná zeleň + mikroregion             200 000                   311 100 
4351    Pečovatelská služba +DPS             750 000                   872 000 
5311    Bezpečnost a veř. pořádek               20 000                     20 000 
5512    Hasiči (nové vozidlo), dar ČMC             300 000                1 283 500 
6112   OZ          1 700 000                1 700 000 
6149   Sčítání lidu                      14 500 
6171    OÚ          4 000 000                3 900 000 
6310    Výdaje z fin. operací               40 000                     40 000 
6320    Pojištění majetku obce             140 000                   140 000 
6330   Převody vl. fondům - SF             140 000                   100 000 
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO             500 000                   600 000    
6402    Finanční vypořádání minulých let               20 000                     20 000 



                                                                                                                                                                                       

Celkem        26 967 000              31 285 600  
 
Pozn. V rámci úspor zrušilo vedení obecního úřadu od 1. 1. 2011 smlouvu se stávajícím 
poskytovatelem telefonních služeb. Předpokládaná úspora by měla představovat až 40 %.  
V průběhu měsíce března došlo ke změně také u Základní školy Mokrá a Mateřské školy Mokrá. 
 
Podle závěrečného účtu za rok 2011 skutečné příjmy obce činily 30 787 313 Kč a skutečné výdaje 
26 238 276 Kč. . 
 
Největší investiční akce roku 2011 
Rekonstrukce přístavby mateřské školy Mokrá  
Demografický vývoj v celé České republice, tudíž i v obci Mokrá-Horákov způsobil, že v současné 
době kapacity mateřských škol nedostačují  a města a obce se pokoušejí tento problém řešit. Jak je 
uvedeno v zápise za rok 2010, ještě v průběhu minulého volebního období zastupitelé zvažovali 
nejlepší možnou variantu řešení nedostatku míst v Mateřské škole Mokrá. Nakonec zvítězila 
varianta, při které mělo dojít k rekonstrukci prostor, jež patřily sice k budově školky, ale které dosud 
využíval zdejší skautský oddíl jako svoji klubovnu, popř. sloužil i Klubu maminek.  
Původní odhady nákladů se pohybovaly kolem částky cca 1 800 tis. Kč. Už v průběhu roku 2010 
investovala obec cca 134 tis. Kč do projektové dokumentace.  
Realizace tohoto projektu se zároveň stala i prvním z bodů volebního programu na období 2010 – 
2014. 
Termín začátku rekonstrukce byl stanoven na měsíc květen a termín dokončení na 31. 7. 2011. 
Rekonstrukce byla zahájena počátkem června. Výběrového řízení se zúčastnilo celkem 8 firem a 
původní částku se podařilo stáhnout cca o 500 tis. Kč. Navíc se podařilo získat od Jihomoravského 
kraje dotaci ve výši 300 tis. Kč. Místní hasiči provedli demoliční práce a tím ušetřili obci také 
nemalé finanční prostředky. 
2. srpna 2011 proběhla kolaudace a 31. srpna pak slavnostní předání třídy za účast představitelů 
obce, kraje a pozvaných hostů. 
Celkové náklady na rekonstrukci – cca 1 650 tis. + 160 tis. na vybavení třídy 
 
Další investiční akce roku 2011 
Dokončené investice za rok 2011 
Demolice bývalé hasičské zbrojnice a rekonstrukce návsi v Horákově  
V průběhu měsíce dubna prováděla pracovní četa obce ve spolupráci s firmou Českomoravský 
cement a firmou Křetínský demolici bývalé hasičské zbrojnice v Horákově. Díky této spolupráci 
nebyl zatížen rozpočet obce. 
V rámci rekonstrukce návsi byl poblíž kaple sv. Gotharda umístěn nový sloup veřejného osvětlení a 
došlo i na osazení několika novými lavičkami. Prostor uvolněný zbouráním hasičské zbrojnice by 
měl sloužit jako odpočinkové místo nejen pro dospělé, ale i pro děti, tudíž zde obec instalovala  
i pískoviště. 
Rekonstrukce si vyžádala náklady ve výši cca 57 tis. Kč. 
 
Oprava autobusové zastávky a chodníku v Mokré poblíž koupaliště 
Díky finančnímu daru Českomoravského cementu mohla obec opravit autobusovou zastávku  
v Mokré - cca 282 tis. Kč  
 
Opravy veřejného osvětlení v obci 
V průběhu roku 2011 investovala obec nemalé finanční prostředky (celkově asi 200 tis. Kč) do 
oprav veřejného osvětlení ve všech částech obce (Mokrá, Horákov, sídliště). 
 
Nové herní prvky na dětském hřišti v Mokré na sídlišti 
Stávající zastupitelstvo v souladu se svým volebním programem věnovalo i v roce 2011 pozornost 
obnově dětských hřišť na katastru obce, a proto na obnovu herních prvků na hřišti na sídlišti 
vyčlenilo z rozpočtu částku 117 tis. Kč  
 
Rozšíření kontejnerového stání poblíž nákupního střediska v Mokré  
- náklady cca 36 700 Kč , vybudováno bylo i nové kontejnerové stání v Horákově v části Půllány 
 
Nedokončené investice za rok 2011 
Sanace skalní stěny pod Horákovem 
Původně měla být sanace zahájena už v měsíci dubnu, ovšem k realizaci projektu nedošlo. 



                                                                                                                                                                                        

 
Sportovní areál pod Horákovem 
Asi největším problémem sportovního areálu pod Horákovem jsou nedořešené majetkoprávní 
záležitosti. Nové vedení obce uvažuje o úpravě vstupní části areálu, ovšem naráží na problém, že 
tyto pozemky jsou ve vlastnictví TJ Mokrá-Horákov. V únoru požádala rada obce vedení TJ Mokrá-
Horákov o převod těchto pozemků. Obec nechala zpracovat studii, podle které by se ve zmiňovaném 
prostoru měly vybudovat betonové plochy pro nohejbal, popř. tenis, pódium, sociální zařízení  
a dětské hřiště.  
Jednání mezi Tělovýchovnou jednotou a vedením obce nebyla zatím úspěšná a TJ podepsala 
nájemní smlouvu na dalších 5 let s provozovatelem Nonstopu. 
 
Pozn. Realizace projektu kanalizačního sběrače 
V souvislosti s výstavbou kanalizačního sběrače je třeba ještě dodat, že v rámci reklamace byly v 
průběhu roku 2011 odstraňovány zejména "klepající" poklopy kanalizace a že díky předběžnému 
opatření Svazek Šlapanicko uvedl komunikaci na Velkou skalku do "původního stavu".  
 
Komunikace v Horákově – Půllány – nová zástavba 
Jedním z bolavých míst Mokré-Horákova je dosud nedořešená přístupová cesta k nové zástavbě v 
části obce Horákov zvané Půllány. Na řešení tohoto nevyhovujícího stavu uvolnilo zastupitelstvo v 
roce 2011 celkem asi 178 tis. Kč. 
 
Rozšíření parkovacích míst v obci 
Problém nedostatku parkovacích míst určitě patří těm nejožehavějším v řadě míst České republiky.  
I Mokrá-Horákov se s ním potýká a snaží se ho aktivně řešit. Důkazem je i cca 23 tisíc Kč, které jen 
vprůběhu roku 2011 k tomuto účelu vynaložila – parkoviště u ZŠ Mokrá, u hřiště v Horákově a u 
MŠ Mokrá. 
 
Rekonstrukce chodníku ze sídliště v Mokré do Horákova 
I v tomto případě se jedná o jeden z bodů volebního programu. Zatím si oprava chodníku vyžádala 
spíše symbolickou částku necelých 10 tis. Kč. 
 
Sponzorské dary 
V průběhu roku 2011 uvolnila obec Mokrá-Horákov ze svého rozpočtu finance na následující 
sponzorské dary: 
1. Svaz neslyšících a nedoslýchavých – 10 tis. Kč 
2. Effeta, diecézní charita v Brně – 10 tis. Kč 
Pozn. V přehledu jsou uvedeny pouze dary, které obec poskytla tzv. mimo svůj katastr 
 
Plnění volebního programu na volební období 2010 – 2014 
1. rekonstrukce přístavby Mateřské školy Mokrá 
2. rekonstrukce spojovacího chodníku mezi sídlištěm a autobusovou zastávkou v Horákově 
3. rekonstrukce a budování dětských hřišť 
4. majetkoprávní vypořádání sportovního areálu v Horákově 
5. úprava návsi v Horákově 
6. dořešení kvality dodávek pitné vody 
7. rozšíření parkovacích míst v obci 
8. obnova hasičské techniky 
9. rekonstrukce střech Kulturního domu v Horákově 
10. úprava autobusové zastávky Mokrá sídliště 
11. zkvalitnění a dostavba potřebných komunikací v rámci obce 
 
Práce obecní rady v roce 2011 
Nově vytvořená rada po komunálních volbách 2010: 
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD) 
místostarosta – Petr Horáček (ČSSD) 
členové rady: Martina Klinkovská (ČSSD), Ing. Petr Křešťák (ODS), Michal Richtr (Sdružení 
nezávislých kandidátů 2010) 
 
Změny ve složení obecní rady 
Na březnovém jednání obecního zastupitelstva došlo na základě návrhu Sdružení nezávislých 
kandidátů k odvolání 3 dosavadních členů rady: M. Klinkovské (ČSSD), P. Křešťáka (ODS) 



                                                                                                                                                                                       

a M. Richtra (Sdružení nezávislých kandidátů 2010). Důvodem odvolání byla nespokojenost 
Sdružení nezávislých kandidátů s tím, že jako faktičtí vítězové voleb (27,7 % hlasů a 5 mandátů) 
nezískali žádné zastoupení v obecní radě. Zastupitel Oldřich Drápal přišel s návrhem na odvolání 
výše jmenovaných tří členů rady a tento návrh zastupitelstvo schválilo. Za odvolané členy rady byli 
zvoleni tři zastupitelé ze Sdružení nezávislých kandidátů: Oldřich Drápal, Barbora Švehlová a 
Michaela Deferová. Zastupitelstvo opět tento návrh schválilo. 
 
Nové složení obecní rady od března 2011 
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD) 
místostarosta – Petr Horáček (ČSSD) 
členové rady: Oldřich Drápal, Barbora Švehlová, Michaela Deferová, všichni Sdružení 
nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 
 
Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2011: 
 
Složení výborů a komisí po komunálních volbách 2010: 
1. Finanční výbor 
Předseda: M. Barták 
Členové: L. Harašta, L. Neveselá, P. Brzobohatý, poradní hlas J. Folerová 
Finanční výbor se v průběhu roku 2011 sešel celkem pětkrát, kontroloval čerpání schváleného 
rozpočtu v jednotlivých paragrafech, jeho členové se seznámili s výsledky hospodářského auditu 
firmy TOP AUDITING a spolu s vedením obce připravili návrh rozpočtu na rok 2012.  
 
2. Kontrolní výbor 
Předseda: Ing. Vlastimil Boudný 
Členové: Ing. Fárlík, M. Gallová 
Členové kontrolního výboru provedli za rok 2011 celou řadu kontrol účetnictví (např. kontrolu ZŠ 
Mokrá, knihovny, víceúčelového sálu...). Kromě toho výbor pravidelně (čtvrtletně)  sledoval  
i čerpání prostředků z obecního rozpočtu, plnění usnesení obecního zastupitelstva, závěrů rady  
a činnost jednotlivých komisí, popř. finančního výboru. V měsíci květnu proběhla i kontrola 
nájemních smluv v obecních bytech. Pokud výbor shledal nějaká pochybení, vždy ve zprávě uvedl  
i doporučení k nápravě.  
 
1. Komise stavební a pozemková 
Předsedkyně: Bc. I. Kašparovská 
Členové: M. Richtr, M. Severová, B. Častková, A. Stratilová (paní Stratilovou nahradila v 
průběhu roku 2011 paní Urbánková), komisi doplnily: ing. K. Rubínová a ing. arch. M. Deferová 
Kromě “b ěžné” agendy stavební a pozemkové komise, jako jsou prodeje pozemků, řešili členové  
v roce 2011 i zadání změny stávajícího územního plánu a zadání vytvoření nového ÚP. 
Členové komise připravili i pravidla prodeje pozemků, která byla schválena na 3. mimořádném 
jednání OZ 21. 3. 2011. Zastupitelé schválili následující minimální částkyodprodejů půdy: 
- zastavěná plocha v případě bydlení venkovského a městského typu    1500 Kč za m2  
- zastavěná plocha u vedlejších a menších hospodářských staveb, garáží, stodol 300 Kč za m2 
- nezastavěné stavební plochy         1500 Kč za m2 
- ostatní nezastavěné plochy            50 Kč za m2 
 
2. Komise ekologická 
Předseda: Jiří Smrž 
Členové: K. Zajíček, V. Polák, S. Čuříková, J. Folerová, D. Persaňová, L. Brzobohatá, 
Z. Macháček, Ing. H. Ženožičková, komisi v roce 2011 doplnili: K. Zajíček, V. Polák a V. Zouhar 
Členové komise se sešli v roce 2011 celkem 4x a kromě “klasických” problémů, jako je schvalování 
kácení dřevin, se zabývali také otázkou likvidace ekologického odpadu v obci. Jedním z návrhů bylo 
zakoupení, popř. zapůjčení štěpkovacího stroje, s jehož pomocí by mohli zaměstnanci pracovní 
skupiny obce likvidovat spalitelný rostlinný odpad. Komise také vyjádřila svůj nesouhlas s návrhem 
na odprodej čističky odpadních vod Mokrá, neboť tento prostor považuje za vhodný ke zřízení malé 
kompostárny, popř. uložiště bioodpadu. 
Zástupci komise se také podíleli na přípravě studie na obnovu zeleně na sídliště v Mokré, ale k její 
realizaci nakonec nedošlo. 
Ekologická komise je pravidelně informována jednak o monitoringu dilatace trhlin na zástavbě 
poblíž lomu Mokrá, jednak o výsledcích měření ovzduší, která provádí ČMC, a.s. Výsledky měření 
prašnosti bývají obvykle v souladu se stanovenými limity, pouze v prvních měsících roku došlo  



                                                                                                                                                                                        

k jejich překročení. Obdobná situace nastala i v roce 2010, kdy zástupci firmy zvýšené naměřené 
hodnoty vysvětlovali inverzí. O rok později se jev pokusili vysvětlit zemědělskou činností a vlivem 
brněnské spalovny. 
Během roku 2011 obdržela komise také zprávu o tom, že firma Carmeuse Czech Republic, s.r.o., 
požádala o povolení spalování alternativních paliv v poměru 72 % základních paliv a 28 % 
spalování odpadu. 
 
3. Komise kulturní 
Předsedkyně: M. Klinkovská 
Členové: M. Strapinová, M. Vítková, S. Vágnerová, D. Ryšánková, 
poradní hlas Z. Kachlová 
Nově vytvořená kulturní komise se v roce 2011 podílela na již tradičně zavedených akcích typu 
obecní ples, popř. obecní hody, ale zároveň rozšířila nabídku kulturních akcí o další položky. Z těch 
můžeme jmenovat např. akci s názvem Pálení čarodějnic, které se konalo 30. dubna, nebo Ukončení 
školního roku aneb Vítáme prázdniny. O obou akcích bude zmínka ještě později. Nově připravenou 
akcí byl také koncert operetních melodií, jenž se konal 16. listopadu v sále Kulturního domu  
v Horákově. V závěru roku se pak členky kulturní komise podílely na přípravě tzv. Vánočního 
světélkování.  
 
4. Komise veřejného pořádku 
Předseda: M. Vágner 
Členové: P. Brzobohatý, J. Honzák, Ing. P. Křešťák, M. Radoberský, A. Stratilová (paní 
Stratilovou nahradila v průběhu roku 2011 paní Urbánková) 
Hlavním záměrem komise bylo odstranění vraků v naší obci. Ve většině případů dokázali členové 
komise ve spolupráci s vedením obecního úřadu  nezodpovědné majitele odstavených vozidel přimět 
k tomu, aby  ve lhůtě dvou měsíců byla nepojízdná auta odstraněna. Kromě toho řešila komise  
i několik případů volně pobíhajících psů. Obvykle stačila k nápravě pouze domluva, ovšem 
závažnější případy byla komise nucena postoupit Policii ČR, popř. městské policii.  
 
V průběhu roku 2011 došlo ke zřízení další komise – přestupkové 
Předseda: Mgr. Miroslav Sojka 
Členové: Michal Janků, Jana Urbánková 
Ke zřízení přestupkové komise došlo v polovině roku 2011 a komise řešila do konce roku celkem 8 
přestupků. 
 
Projevy vandalismu na katastru naší obce 
S projevy vandalismu na katastru naší obce se můžeme setkat poměrně často. Jedním z příkladů 
může být poničení autobusové zastávky pod Horákovem, ke kterému došlo v měsíci únoru, rozbitá 
světla u spojovacího chodníku mezi Mokrou a Horákovem v červenci, popř. posprejované zdi 
Mateřské školy Mokrá a kontejnery na tříděný odpad v potoce. 
V souvislosti s projevy vandalismu požádala obec o spolupráci Policii ČR, která připravila besedu 
se žáky 8. a 9. třídy ZŠ Mokrá na téma trestní odpovědnosti a poškozování cizí věci. 
 
5. Komise sportovní 
Předseda: M. Vojtěch 
Členové: R. Kolář, Mgr. M. Hladká, J. Řezáč, J. Tkadlec 
Sportovní komise na svých jednáních řešila mimo jiné i otázku rozdělení finančních prostředků z 
kapitoly sport obecního rozpočtu mezi fotbalový klub tělovýchovnou jednotu. Jednou z palčivých 
otázek byla i problematika pozemků pod sportovním areálem pod Horákovem, neboť majetkoprávní 
vypořádání těchto pozemků je i jedním z bodů volebního programu současného zastupitelstva. 
Členové komise se však zabývali i vytvořením “kalendáře” turnajů, které se budou během 
kalendářního roku v obci pořádat.  
 
6. Komise sociální 
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová 
Členky: I. Čordášová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá 
Členky komise se scházely pravidelně každý měsíc, popř. podle aktuální potřeby i častěji. Na 
základě požadavků různých orgánů (např. Okresního soudu Brno-venkov) komise prováděla šetření 
přímo v rodinách a podílela se také na výběru nových uchazečů o umístění na uvolněná místa  
v Domě s pečovatelskou službou.  
 



                                                                                                                                                                                       

7. Komise hasičská a dopravní 
Největší obměnou prošla komise hasičská a dopravní. V jejím názvu zůstalo pouze komise 
dopravní. Předsedkyní se stala ing. Barbora Švehlová a z původníh členů setrval v komisi jen pan 
M. Procházka, kterého doplnili: Radek Maloň, Petr Mašek a místostarosta Petr Horáček 
Členové dopravní komise zmapovali a zkontrolovali všechny dopravní značky dle dostupného 
pasportu a zjednali nápravu v souladu s dokumentací. Nejčastěji komise řešila problémy  
s parkováním v obci. Společně s RO obce vytipovala několik lokalit ke zpracování projektu 
na vytvoření nových parkovacích stání na sídlišti. Komise také řešila nové vodorovné značení 
v obci, popř. jeho obnovu (např. několik křižovatek - pod Obecním úřadem v Mokré, u koupaliště,  
u hřiště v Horákově). 
 
Zaměstnanci OÚ Mokrá-Horákov v roce 2011 
Starosta  Aleš Ryšánek 
Místostarosta Petr Horáček 
Administrativa Folerová Jana   účetní 

Persaňová Daniela  daně a poplatky 
Strapinová Margit   sekretariát 
Stratilová Alena, od května 2011 paní Jana Urbánková, odb. ref. 
Toboláková Olga   odb. ref. 

Knihovna  Neveselá Jitka  
   Marčíková Zdeňka   úklid knihovny a sálu   
Údržba  Bajer Jiří 
   Homolka Josef   
   Harašta Ludislav    od 1. 2. 2011, vedoucí pracovní skupiny  
   Pejřil Petr 
   Žitný Radek    duben – srpen 2011 
   Jonas Zdeněk 
   Adam Jaromír 
   Krejčiřík Roman 
   Křička Zdeněk 
   Pozn. poslední 4 jmenovaní byli zaměstnáni od počátku roku 2011 a jejich 

 plat je ze 70 % hrazen úřadem práce 
Dům s peč. službou Čordášová Iveta  pečovatelka 
 
Činnost mikroregionu Rokytnice 
Kalendář mikroregionu Rokytnice 
Podobně jako v předcházejících letech i letos se členové mikroregionu dohodli na vydání 
společného kalendáře, který byl zdarma distribuován do každé domácnosti. Opět je zde každá  
z obcí mikroregionu zastoupena cca 5 snímky. 
 
Malé připomenutí historie mikroregionu 
Toto seskupení, které původně ustavily tři sousední obce (Mokrá–Horákov, Velatice a Podolí), 
vzniklo koncem roku 1998. V průběhu roku 1999 byl mikroregion rozšířen o Hostěnice, 
Kovalovice, Sivice, Viničné Šumice a Tvarožnou. V roce 2000 se zúčastněné obce dohodly na 
změně názvu a od 16. 6. 2000 se používá název Rokytnice. 
 
Dotace pro Mikroregion Rokytnice 
V průběhu roku 2011 mohla naše obec čerpat dotaci ve výši 40 tis. Kč. Tato dotace byla použita na 
zakoupení a osazení nových laviček a odpadkových košů na návsi v Horákově. 
 
Svazek Šlapanice 
Projekt Šlapanicko – Čistá Říčka a Rakovec – viz výše 
Výše vodného a stočného pro rok 2011 
Valná hromada Svazku 30. 11. 2010 rozhodla o výši vodného a stočného pro rok 2011: 

Stočné 37,90 Kč/m3 (dříve 36,66 Kč/m3) 
Vodné 34,98 Kč/m3 (dříve 33,58 Kč/m) 
 
Projek posílení skupinového vodovodu Šlapanicko I. a II.  
První etapa tohoto projektu zahrnuje posílení hlubinných vrtů na Říčkách na čerpání krasové vody, 
kterou v současné době využívá především naše obec, a dále kompletní rekonstrukci hlavních 
přivaděčů přes katastry obcí: Mokrá-Horákov, Velatice, Sivice, Tvarožná a Jiříkovice až  



                                                                                                                                                                                        

k jiříkovickému vodojemu a rekonstrukci vodojemů na této trase. Svazek už v roce 2009 požádal o 
dotaci a počátkem roku 2011 mu byla tato dotace potvrzena – 61 % by mělo být hrazeno z 
evropských fondů a 5 % ze Státního fondu životního prostředí. Tentokrát by rozpočty obcí neměly 
být zatíženy podobně jako v případě budování splaškové kanalizace, zbývající finance by měl 
zajistit provozovatel VAS, a. s.  
Nově plánovaná stavba by se měla dotknout majitelů pozemků, kteří budou vyzváni  k podpisu 
smluv o uložení věcného břemene. 
 
Zvýšení členských příspěvků Svazku Šlapanicko 
Na 6. veřejném jednání OZ dne 15. 9. schválili zastupitelé zvýšení členských příspěvků pro Svazek 
Šlapanicko ze stávajících 30 Kč na občana obce na 80 Kč. 
 
 

  2. kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby 
 
Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá 
Pro společnost Českomoravský cement, do které cementárna Mokrá patří, byl rok 2011 opět rokem 
úspěšným, a to i přes pokračující a prohlubující se nejistotu a zhoršující se podmínky na trhu se 
stavebními materiály. Přes nepříznivou ekonomickou situaci se výroba cementu v Mokré oproti roku 
2010 zvýšila o cca 13 %.  
Nejvýznamnějším investičním projektem v oblasti ochrany životního prostředí byla v závodě Mokrá 
výměna hlavního elektrofiltru na pecní lince č. 2. Nový hadicový filtr byl dán do provozu v březnu 
2011 a zajistil vysokou spolehlivost zařízení a významné snížení úletů prachových částic. Na peci č. 
1 byl koncem roku zahájen obdobný projekt. 
Českomoravský cement, a.s., poskytl obci Mokrá-Horákov v roce 2011 dotace v celkové výši 1 200 
tis. Kč. Finanční prostředky byly určeny primárně do oblasti školství a kultury (např. nové hrací 
prvky na dětské hřiště v Mokré, opravy v u Kulturním domě v Horákově, senior klub...). 
 
Zemědělství 
Družstvo Agropod 
Skladba plodin a výměra osetých ploch vypadala v roce 2011 v družstvu Agropod následovně: 
pšenice – 237 ha (výnos 4,35 tun na hektar), ječmen -  207 ha (6 t/ha), kukuřice -  165 ha (10 t/ha), 
slunečnice – 104 ha, hořčice – 42 ha , brambory – 1,3 ha, vojtěška – 24 ha. Výnosy byly 
samozřejmě ovlivněny počasím. Deštivé léto zapříčinilo poměrně dlouhou sklizeň obilí. Podzim byl 
zase suchý a velmi teplý. 
Vzhledem k tomu, že chov hovězího dobytka byl v družstvu ukončen už v roce 2010, omezila se 
živočišná výroba na chov vepřů, kterých měl Agropod koncem v prosinci 2011 celkem cca 770 kusů. 
 
Restaurace v Líchách 
Už delší dobu nefungovala restaurace v Líchách. Majitel restaurace zemřel, objekt se dostal do 
rukou nového majitele, který počítá s jiným využitím. 
 
Duomax, s.r.o. 
Prodejna Duomax v Mokré získala v roce 2011 certifikát, který ji opravňuje užívat značku Prodejna 
21. století. 
 
Nabídka nových služeb 
Nová veterinární ordinace 
V měsíci srpnu byla dána do provozu nová veterinární ordinace na katastru neší obce. Jedná se o 
ordinaci MVDr. Petry Otychové. Tato ordinace je umístěna v proslorách tzv. Domu služeb na sídlišti 
v Mokré a nabízí komplexní veterinární služby pro psy, kočky, drobné savce a malá hospodářská 
zvířata. Ordinace je otevřena 3x v týdnu.  
Pozn. V roce 2010 otevřel svou veterinární ordinaci v rámci Mokré-Horákova také dr. Šrámek.  
V průběhu dvou let byly tedy v obci zřízeny hned dvě ordinace tohoto typu. 
 
Restaurace U Zajíčků 
Už v roce 2009 jsem v zápise zmiňovala, že restaurace U Zajíčků aktivně zasahuje do života obce  
i organizací různých akcí, jako jsou např. ples, degustace... Restaurace také nově nabízí ubytování, 
čímž poměrně významně rozšířila ubytovací možnosti v rámci obce (vedle ranče U Jelena  
a penzionu U Urbánků). Aktuální nabídky stravování či ubytování v Mokré-Horákov lze najít na 
webových stránkách. Restaurace U Zbojníka také nabízí všem zájemcům rozvoz menu, kde je možné 



                                                                                                                                                                                       

celý týden vybírat ze tří základních nabídek.  
 
Thajské masáže  
V rámci obce si naši občané mohou dopřát i thajské masáže, lymfatické masáže, reflexní masáž 
plosky nohy... Tento typ masáží nabízí paní Věra Krátká, Mokrá č. 44 
 
Manikúra, pedikúra, kosmetika  
Další ze služeb, které se v průběhu roku 2011 objevily v nabídce, je manikúra, pedikúra  
a kosmetika. Nově otevřené kosmetické studio se nachází v Horákově č. 86 
 
Projekty rodinných domů a jiných stavebních objektů, nízkoenergetické a pasivní domy 
Zhotovení architektonických návrhů, studií, dokumentace k územnímu řízení, zajištění územního 
rozhodnutí, stavebního povolení, zaměření objektu, stavební dozor i zajištění kolaudace objektu, to 
vše nabízí ing. Ondřej Mišák, Horákov 130 
 
 
 

3. kap. Výstavba v obci, životní prostředí, doprava, spoje 
 
Obecní výstavba 
- jednotlivé investiční akce viz výše (např. nová třída MŠ) 
 
Individuální výstavba 
Počet zkolaudovaných RD celkem: 5 ( Mokrá - 1, Horákov – 4) 
  
Bytový fond 
 
Bytové družstvo Roketnice 
Představenstvo  bytového družstva pracovalo v roce 2011 ve složení: Hana Daňková, Zdeněk 
Kunický,  Oldřich Hladký, Dagmar Krčková a Martin Krpenský. Ze své funkce v průběhu roku 
odstoupil pan Jaromír Borovička a byl zvolen nový člen představenstva pan Martin Krpenský.    
Co se týká hlavních investičních akcí, proběhla v roce 2011 komplexní revitalizace dalších  dvou 
družstevních bytových domů 307-309 a domu 310-312. Bytové družstvo se v rámci revitalizací  
snaží zajišťovat na tyto investiční akce dostupné státní dotace.     
Na sídlišti  je v současné době zrevitalizovaná převážná část domů.  
 
Údržba obecních budov 
Mediatéka, kulturní dům v Horákově 
Nové vedení obce Mokrá-Horákov se snaží o větší komerční využití jak mediatéky v Mokré, tak 
Kulturního domu v Horákově. Zejména víceúčelový sál je díky ozvučení a dataprojektoru možné 
využívat i k firemním školením či akcím podobného druhu. Pro lepší možnosti využití KD  
v Horákově investovala obec např. do obnovy vybavení kuchyňky, audio zařízení, opravy opony, 
popř. židlí. 
 
Obecní koupaliště  
Letošní léto příliš koupání nepřálo, ale oficiálně bylo obecní koupaliště otevřeno od 15. června. 
Ceny vstupného pro rok 2011: dospělí – celodenní vstupné 10.00 – 20.00 70 Kč 
     dospělí – odpolední vstupné 16.00 – 20. 00 50 Kč 
  děti a držitelé průkazu VZP – celodenní vstup 10.00 – 20.00 50 Kč 
  děti a držitelé půkazu VZP – odpolední vstup 16.00 – 20.00 30 Kč 
 
Bývalý vojenský objekt RTH Horákov – tzv. Hláska 
Na tomto místě jsem v zápisu za rok 2010 poměrně obsáhle připomínala zhruba desetiletou 
“historii” vztahu obce Mokrá-Horákov k tzv. Hlásce v Horákově. Zápis končil konstatováním, že 
obecní zastupitelstvo na svém posledním veřejném jednání v roce 2010 tedy schválilo záměr vypsat 
výběrové řízení na pronájem bývalé vojenské hlásky v Horákově a jeho zveřejnění na webových 
stránkách obce. 
V roce 2011 zastupitelstvo dokonce schválilo záměr odprodeje celého areálu. 
 
Dětská hřiště 
V měsíci červnu byl instalován nový hrací prvek na dětském hřišti v Mokré. 



                                                                                                                                                                                        

 
Čističky odpadních vod Mokrá a Horákov 
V souvislosti s dostavbou kanalizačního sběrače vyvstal problém, jakým způsobem naložit  
s čističkami odpadních vod, které dříve sloužily k čištění vody ze sídliště Mokrá a z bytového domu 
v Horákově na Půllánech a nyní přestaly sloužit původnímu účelu. Na 5. veřejném jednání OZ 
přednesl starosta návrh na odprodej čističkek. Na zastupitelstvu se objevil i návrh na přetvoření 
čističky Mokrá  na kompostárnu. Zastupitelstvo schválilo záměr odprodeje. 
 
Pozn. V současné době obec vlastní 16 obecních bytů a 15 bytových jednotek v Domě  
s pečovatelskou službou v Horákově. Z nebytových prostor, které obec pronajímá, lze uvést např. 4 
ordinace lékařů ve zdravotním středisku, 2 veterinární ordinace, lékárnu. Obec pronajímá prostory 
i České poště, Sklenářství Richtr, dvěma provozovatelům kadeřnictví, manikúry, vinotéky. Obec 
pronajímá také bývalou vojenskou hlásku v Horákově. 
 
Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr 
Poplatek za svoz komunálního odpadu zůstal v roce 2011 nezměněn – 480 Kč za osobu na rok. 
 
Opravy místního rozhlasu a veřejné osvětlení, vodovodního řádu 
Proběhla instalace několika nových světel  veřejného osvětlení jak v Mokré, tak i v Horákově (např. 
osvětlení autobusových zastávek). 
 
Opravy komunikací 
Na svém zářijovém zasedání zastupitelstvo schválilo opravu havarijního stavu komunikace k nové 
zástavbě v Horákově na Půllánech. Obec schválila provizorní opravu z recyklovaného asfaltu  
v ceně 180 tis. Kč 
 
Péče o veřejnou zeleň 
O záměru zpracovat studii na obnovu zeleně v Mokré na sídlišti jsem se zmiňovala již v zápisu 
věnovaném činnosti ekologické komise v roce 2011. 
 
Kácení lípy u staré školy v Mokré, kácení smrku a ořez lípy poblíž pomníku padlých v Mokré 
Na základě odborného posudku dendrologa musela obec přistoupit ke skácení letité lípy u staré 
školy v Mokré. Podobně musel být z bezpečnostního hlediska skácen smrk a ořezána lípa poblíž 
pomníku padlých v Mokré.  
 
Dopravní obslužnost 
Na rok 2011 schválilo zastupitelstvo příspěvek na financování Integrovaného dopravního systému 
Jihomoravského kraje ve výši 124 350 Kč a navíc částku 120 379 Kč na zajištění tzv. 
nadstandardních spojů. 
 
Změna dopravce 
Od 1. 12. 2011 došlo v rámci tzv. Integrovaného dopravního systému Jihomoravského kraje ke 
změně dopravce. Ve výběrovém řízení zvítězila firma BUS LINE, která nabídla na trase Mokrá – 
Brno jízdné ve výši 27 Kč. Firma se zavázala dodržovat stávající jízdní řád a trasa linek i jednotlivé 
zastávky se nezměnily. Smlouvu s novým dopravcem uzavřel Jihomoravský kraj na 10 let. Změna  
s sebou přinesla i nový typ autobusů. Po dlouhých letech tedy trasu Mokrá – Brno a zpět opustiula 
firma Sebus. 
 
Ochrana památek 

V souvislosti se záměrem obce opravit pomník padlých v 1. a 2. světové válce převzala obec Mokrá-
Horákov do svého majetku. 

 

4. kap. Politický a společenský život, sport 
 
Návštěva hejtmana Jihomoravského kraje v Mokré-Horákově 
6. ledna navštívil na pozvání starosty naši obec hejtman Jihomoravského kraje pan Michal Hašek  
a předseda finančního výboru kraje pan Zdeněk Dufek. Program návštěvy pana hejtmana byl 
následující: nejprve se šlo na prohlídka hasičské zbrojnice, pak následovala exkurze v mediatéce, 
tedy v knihovně, víceúčelovém sále a zbyla i chvilka času k nahlédnutí do "kuchyně" regionálního 
rádia R. Závěrečným bodem bylo setkání pana hejtmana s místními zastupiteli a pozvanými hosty  



                                                                                                                                                                                       

v prostorách obecního úřadu.  
 
Návštěva Bohuslava Sobotky 
21. července 2011 navštívil naši obec pan Bohuslav Sobotka, člen Parlamentu České republiky  
a předseda ČSSD. Pan Sobotka si při své návštěvě v Mokré-Horákově prohlédl budovu obecního 
úřadu, prostory mediatéky a zavítal i do studia Rádia R. 
 
Činnost politických stran 
 
ODS 
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský 
Po komunálních volbách v roce 2010 získala ODS 3členné zastoupení v obecním zastupitelstvu. 
Důvěru občanů získali: F. Pejřil, P. Koukal a J. Škrdla. Pan Petr Koukal se bezprostředně po 
volbách svého mandátu vzdal a na jeho místo postoupil Ing. Petr Křešťák. 
Počátkem roku 2011 odstoupil ze zastupitelstva bývalý starosta František Pejřil a na jeho místo 
postoupil Vít Čáslava, který složil slib člena obecního zastupitelstva na 3. mimořádném jednání OZ 
21. 3. 2011. 
I přes malou členskou základnu se ODS aktivně podílela na organizaci různých společenských či 
sportovních akcí v obci (např. nohejbalový turnaj, Modrá míle...). 
 
KDU-ČSL 
Předsedkyně MO KDU-ČSL – PaedDr. Eliška Rotreklová 
KDU-ČSL má jedno zastoupení ve stávajícím zastupitelstvu obce, paní Eliška Rotreklová zastává 
funkci předsedkyně sociální komise. 
Na výroční členské schůzi 13. 3. 2011 řešila místní organizace nejen plnění volebního programu, 
ale také složení členské základny. V roce 2011 měla MO KDU-ČSL v naší obci celkem 16 členů,  
z nichž 12 je starších 60 let.  
V květnu se členové podíleli na organizaci charitativní sbírky šatstva. 
 
KSČM 
Předseda ZO KSČM Mokrá – Horákov - Václav Kosík 
Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně. 
Po komunálních volbách v roce 2010 získala KSČM v zastupitelstvu pouze 1 místo  
(v předcházejícím období to byla místa 2). Ing. Vlastimil Boudný byl zvolen předsedou kontrolního 
výboru a dosavadní předseda ekologické komise pan Jiří Smrž zůstal i nadále ve funkci. 
 
ČSSD 
Předseda místní organizace – Ludislav Harašta 
Do komunálních voleb v roce 2010 měla strana tříčlenné zastoupení v obecním zastupitelstvu. Po 
komunálních volbách si výrazně polepšila, neboť získala 4 mandáty a post starosty, místostarosty, 
jednoho radního a předsedy finančního výboru. Vzhledem ke změnám, které proběhly na březnovém 
jednání zastupitelstva, ztratila strana místo jednoho radního. Paní Martina Klinkovská zastává post 
předsedkyně kulturní komise. 
 
Spolky a společenské organizace 
 
Skautský oddíl 
Počátek roku a jara bývá ve skautských oddílech věnován tréninku na závody vlčat a světlušek. Na 
střediskovém kole získala družina z Mokré-Horákova výborné první místo. V okresním kole se 
našim skautům už tolik nedařilo.  
Cílem jarních oddílových výprav je kromě jiného i příprava na letní tábor. Jako základnu zvolili 
skauti z Mokré-Horákova v roce 2011 tábořiště ve Dvorsku u Kochova, která patří skautům  
z Blanska. Celotáborová hra byla inspirována knihou Robinson Crusoe a přinesla celou řadu 
nevšedních zážitků, jako byly např. Vánoce v létě. 
Na podzim se skauti stěhovali do nové klubovny, protože  ta bývalá se změnila v novou třídu zdejší 
mateřské školky. (K výstavbě nové třídy MŠ viz dříve.) Obecní úřad poskytl skautům prostory přímo 
ve své budově. Tyto prostory dříve sloužily potřebám obecní policie, posléze zde bylo vytvořeno 
zázemí pro obecního kronikáře a v době budování kanalizačního sběrače v těchto prostorách 
úřadovali pánové Horáček a Menšík, kteří byli obcí pověřeni vyřizovat běžnou agendu v souvislosti 
s budováním kanalizace na katastru Mokré-Horákova. 
Ještě v říjnu si skauti užili vydařenou výpravu na chatě Jelenici a v předvánočním čase pak 



                                                                                                                                                                                        

přípravu dárků, besídky a rozdávání Betlémského světla. 
 
Sbor dobrovolných hasičů 
Starosta Sboru dobrovolných hasičů Mokrá – Jiří Škrdla 
Velitel SDH – Michal Janků 
Sbor měl v roce 2011 cca 4 desítky členů. Jednotka hasičů z Mokré může zasahovat i mimo území 
svého zřizovatele, tj. mimo území Mokré-Horákova. V případě naší jednotky se jedná celkově o 15 
okolních obcí!! Výjezdu se účastní minimálně 4 hasiči a jejich povinností je vyjet do 10 minut od 
vyhlášení poplachu. Vzhledem k tomu, že zásahový vůz, se kterým naši hasiči vyjíždějí k požárům, je 
už 28 let starý, je jejich priorita jasná – koupě “nového” auta. Proto je jistě potěšila zpráva, že 
obci Mokrá-Horákov se podařilo získat od Jihomoravského kraje dotaci ve výši 900 tis. Kč na 
zakoupení repasovaného hasičského vozidla. 
Průměrný počet výjezdů našich hasičů k požárům se pohyboval mezi 10 a 20. Stejně tomu bylo  
i v roce 2011. Převažovaly požáry travních porostů. 
Důležitou součástí přípravy hasičů jsou i soutěže v požárním sportu. Těch absolvovali v roce 2011 
celkem 17 a přivezli 7 vítězství, dvě druhá místa a jedno třetí.  
 
Oslavy 110. výročí založení SDH v Mokré 
Na sobotu 18. června připravili zdejší hasiči oslavy 110. výročí založení sboru v Mokré. Celá akce 
si vyžádala několikaměsíční přípravy, což se ve výsledku skutečně projevilo.  
Oslavy byly zahájeny přesně ve 12 hodin spanilou jízdou hasičských vozidel a průvodem členů  
sborů, které se oslav účastnily. Průvod vyrazil od kaple Proměnění Páně přes sídliště až k hasičské 
zbrojnici. 
Uvnitř hasičské zbrojnice si mohli hosté prohlédnout dokumenty k historii i současnosti sboru  
a současné i historické vybavení a techniku. Na prostranství před zbrojnicí bylo pro všechny 
připraveno občerstvení a pro děti i nafukovací hrad. 
Ve 13 hodin přišla na řadu přehlídka hasičské techniky, kterou odstartovala koněspřežná 
dvouproudová stříkačka z roku 1906, která patří SDH Hostěnice. Hostěničtí se představili v plné 
parádě i v historických uniformách. Pozornost diváků si získala i plně funkční stříkačka z roku 
1935, kterou přivezli z Bedřichovic. S moderní technikou se představily Babice nad Svitavou, 
Šlapanice a na závěr Pozořice. 
Ukázkami skončila veřejná část oslav, ale hasiči měli pozvanou ještě řadu hostů na slavnostní 
schůzi, která se konala v Kulturním domě v Horákově a na jejímž konci nechyběla ani dobrá 
večeře.  
Pro ty nejvytrvalejší byla připravena ještě večerní zábava, na které zahrála skupina Rančeři. 
 
26. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov 
Letošního ročníku soutěže se zúčastnilo 21 družstev mužů a 10 družstev žen z okresů: Vyškov, 
Blansko, Zlín a Brno-venkov. Soutěž zahájilo naše družstvo ve složení: Martin Škrdla, Pavel Kolář, 
Michal Fasura, Jarek Machek, Tomáš Kříž a Radek Žitný. Čas, kterého dosáhlo, už jiný tým 
nepřekonal. A protože naši zvítězili doma potřetí v řadě za sebou, zůstane už pohár trvale doma.   
 
 
Český svaz včelařů 

Oproti roku 2010 vzrostl počet místní organizace Českého svazu včelařů z 19 na 21 a počet včelstev 
se zvýšil ze 150 na 171. Rok 2011 byl z hlediska snůšky medu velice příznivý, a to i medu akátového. 
Na podzim se díky teplému počasí rozmnožil roztoč varoa a likvidoval slabá včelstva. 

Ukliďme svět  

Pod tímto názvem zorganizovali včelaři z Mokré a Horákova v sobotu 9. dubna sběr odpadků v obci 
a jejím blízkém okolí. Akce má celosvětový rozměr a v naší republice ji zaštiťuje Český svaz 
ochránců přírody. V roce 2011 již probíhala akce po devatenácté. V sobotu ráno se na hřišti pod 
Horákovem sešlo asi 5 desítek lidí, z toho polovina dětí do 15 let. Přítomní se rozdělili do 4 
skupinek a vyrazili do všech částí obce. Přes ne příliš veliký počet účastníků se podařilo sesbírat 2 
velké kontejnery obalů, PET lahví, zkrátka různorodého nepořádku. Kolem poledne byl sraz všech 
sběračů opět na hřišti pod Horákovem, kde na ně čekala ochutnávka medu, medoviny a pro 
nejmenší další sladkosti. Ti nejvytrvalejší se do úklidu pustili i odpoledne, a to směrem k mokrské 
hájence a k Hostěnicím. 

 

 



                                                                                                                                                                                       

Senior klub Mokrá 

V roce 2011 zahajoval Senior klub Mokrá již 32. sezónu své existence a zahajoval ji za přítomnosti 
místostarosty obce pana Petra Horáčka. 
Měsíc únor bývá pro seniory z Mokré měsícem plesu a ani v tomto roce tomu nebylo jinak. Už 22. 
ples se vydařil a sešli se na něm senioři i z širokého okolí (ze Sivic, Kovalovic, Hostěnic  
i Tvarožné).  
V březnu bylo nejdřív na programu dostaveníčko v Hostěnicích, oslava MDŽ a pak návštěva 
divadla Radost a vycházka do Hostěnic. 
V dubnu kromě koupání v termálních lázních v Maďarsku stihli mokrští senioři ještě vyhrabat 
zahradu okolo klubovny a zajít na vycházku k chatě Jelenici. Stihli i velikonoční pomlázku, besedu v 
knihovně i taneční odpoledně ve Velaticích. 
Den matek se v mokrském Senior klubu slavil za přítomnosti pana starosty Ryšánka a místostarosty 
Horáčka v neděli 8. května. K slavnostní náladě nedělního odpoledne přispěl i hudební doprovod 
pana Jiřího Smrže a Karla Neveselého. 
Sobota 21. května byla vyhrazena jarnímu dostaveníčku v restauraci U Zbojníka. V programu 
tentokrát zazářily Hostěnické boubelky se svým tanečním vystoupením. Přišli hosté z Velatic, 
Hostěnic, Kovalovic, Horákova a Sivic. 
28. června se konal jubilejní 100. zájezd pořádaný v historii klubu. Trasa vedla do Žďáru nad 
Sázavou, do Muzea knihy, na Zelenou horu do skanzenu Veselý kopec. 
Od 1. července došlo ke změně ve vedení klubu. Dosavadní předsedkyně paní Ludmila Kolečkářová  
odstoupila ze své funkce ze zdravotních důvodů a novou předsedkyní se stala paní Marta 
Hřebíčková. 
První část roku zakončili senioři z Mokré táborákem 2. července na zahradě klubu se zpěvem  
a klobáskami a druhou část roku zase otevřeli po prázdninách obdobnou akcí 27. srpna. 
V září zavítali do sousedních Hostěnic, na maránskou slavnost do Horákova, a dokonce i do 
Velkého Méderu. 
Říjen se nesl ve znamení Podzimního dostaveníčka, nejprve samotné přípravy a posléze i dojmy.  
Od listopadu přesunuli senioři z Mokré svá setkání na čtvrtek odpoledne. Počátkem měsíce se  
v hojném počtu zúčastnili hudebního pořadu s názvem Láska brány otevírá, jenž se konal  
v Kulturním domě v Horákově. Vzápětí následoval taneční večer ve Velaticích a zájezd na vínečko 
do Strachotína. Koncem listopadu získal Senior klub internetové připojení a zároveň ho navštívila  
i poslankyně Evropského parlamentu paní ing. Zuzana Brzobohatá. Paní Brzobohatá nepřišla s 
prázdnou, ale v doprovodu starosty Ryšánka přinesla i brožuru s názvem Senioři, nedejte se, která 
se zabývá problematikou rizik nejrůznějších “výhodných nákupů”.   
V prosinci nesmí v programu Senior klubu chybět koncert ZUŠ Mokrá a jinak tomu nebylo ani  
v roce 2011. 
 
Klub důchodců v Horákově 
V roce 2011 vstoupil Klub důchodců v Horákově do své 17. sezóny. Předsedkyní klubu se stala paní 
Marie Koutná z Horákova a jako klubové odpoledne se nově ustálilo úterní. 
Do roku 2011 vstupovaly seniorky z Horákova s předsevzetím, že budou trénovat paměť nejen při 
vzpomínání na svá mladší léta, ale také s pomocí různých testů a cvičení z odborné literatury. 
Pravidelnou součástí programu klubu bývají návštěvy paní Jitky Neveselé, vedoucí Obecní 
knihovny v Mokré. I roce 2011 si  paní knihovnice pro zdejší seniorky připravila několik přednášek. 
Podobně se pravidelným hostem stává i pan farář Rybecký, který zavítal do klubu v čase 
velikonočním, předvánočním a také v souvislosti se svátkem Cyrila a Metoděje. 
U příležitosti Dne matek přišel popřát starosta obce pan Ryšánek. Pan starosta nepřišel s prázdnou, 
každá z přítomných žen obdržela kytičku a paní Magda Honzáková, členka Městského divadla  
v Brně, obdarovala všechny svým zpěvem. Na svátek matek nezapomněly ani děti z horákovské 
mateřinky a přišly popřát s písničkami a tanečky. 
V létě se podařilo zorganizovat výlet do Nového Jičína a Štramberka. V programu klubu našla své 
místo i návštěva skleníku masožravých rostlin a přednáška o nich. 
Na podzim zavítala do klubu europoslankyně Zuzana Brzobohatá. 
Zdejší seniorky nemohly chybět ani na koncertu operetních melodií s názvem Láska brány otevírá, 
který se uskutečnil  v sálu Kulturního domu v Horákově.  
Technický pokrok nelze zastavit, pronikl i do prostor klubu v podobě nového počítače, který přinesl 
a pomáhal instalovat starosta obce. 
Mikulášská nadílka, se kterou přišli deváťáci ze Základní školy Mokrá, potěšila všechny. Podobné 
to bylo i těsně před Vánocemi, kdy se o dobrou náladu postaraly zase děti z mateřské školy  
v Horákově. Pak ještě následovalo tradiční posezení u stromečku s koledami a rozdáváním dárků. 



                                                                                                                                                                                        

   
Zahrádkáři Cemo Mokrá 
V roce 1971 byla založena zahrádkářská kolonie v Mokré a od té doby se datuje i činnost 
zahrádkářské organizace CEMO Mokrá. Po roce 1989 zahrádkářská organizace půdu vykoupila od 
původních vlastníků. Dnes zahrádkáři z Mokré hospodaří zhruba na 1,7 ha půdy. Členskou 
základnu tvoří 70 zahrádkářů, kteří obdělávají dva oddělené pozemky, na nichž má podíl celkem 69 
členů. 
 
Myslivecké sdružení Hlásnice 
Sídlem mysliveckého sdružení je sice obec Podolí, ale svojí působností zasahuje sdružení i na 
katastr Mokré-Horákova. Základním posláním mysliveckého sružení je výkon práva myslivosti, 
chov a lov zvěře, ochrana zvěře před nepříznivým vlivem okolí, ochrana životních podmínek zvěře  
a ochrana  mysliveckých zařízení.  
Jako opatření proti škodám, které způsobila černá zvěř na pozemcích ZD Agropod v roce 2010 (cca 
za 1,5 mil. Kč), vybudovali členové sdružení v roce 2011 po celé hranici lesa pachové ohradníky  
v celkové ceně 3 tis. Kč.  
Stavy zajíců a černé zvěře poklesly, což se odrazilo i na nižších škodách na pozemcích Agopodu. 
 
Společenství věřících 
Tříkrálová sbírka 

Letošní již 11. ročník celostátní Tříkrálové sbírky připadl na sobotu 8. ledna. V tomto roce se na 
koledu po obci vydalo celkem 16 skupinek (4 ve staré Mokré, 3 v Horákově a 9 na sídlišti). Počasí 
bylo o něco příznivější než v předcházejícím roce. Koledníkům se podařilo vykoledovat celkově 56 
824 Kč, což je cca o 2 tisíce víc než vloni!  

Jak jsem uváděla v zápisu za rok 2010, štafetu v organizování Tříkrálové sbírky přebrala od pana 
Krčka paní Ženožičková z Mokré. Už podle výsledku sbírky je jasné, že volba byla správná a paní 
Ženožičková se coby organizátorka sbírky velmi osvědčila. 

Humanitární sbírka 

Humanitární sbírka letního a zimního oblečení, lůžkovin, hraček, školních potřeb a nepoškozené 
obuvi se konala v neděli 29. května na třech sběrných místech – na sídlišti, v Mokré u kaple 
Proměnění Páně a v Horákově na návsi. 

Noc kostelů 

Celostátní akce s názvem Noc kostelů proběhla v roce 2011 i v naší farnosti. 27. května mohli 
bohaté programové nabídky tvaroženské farnosti využít i věřící z Mokré-Horákova. Program Noci 
kostelů ve Tvarožné viz přílohy. 

Tradiční mše 
Horákovská mše 
Mše u příležitosti svátku svatého Gotharda, patrona obce Horákov, se konala v neděli 8. května 
2011. 
 
Tradiční mše v Mokré 
Letošní tradiční mše v Mokré se konala v neděli 31. července. Mši sloužil tvaroženský farář P. Josef 
Rybecký. 
 
Mše u Pacherova kříže 
Dne 23. dubna (na Bílou sobotu) instalovali věřící z Mokré poblíž Pacherova kříže plochý rozměrný 
kámen, který může posloužit k odpočinku všem návštěvníkům, popř. jako oltář při mši, která se zde 
každoročně koná. 
Mše se zde v roce 2011 konala 22. června. 
 
Jarní setkání u obnovené kaple Mitrovských 
V neděli 29. května se místní věřící sešli na mariánské pobožnosti u kaple Mitrovských. Pobožnost, 
kterou  vedl otec Jan Rybecký, zpestřily zpěvem děti z Mokré a pantomimou děti z Velatic. 
 
Podzimní setkání u obnovené kaple Mitrovských 
Obnovená kaple Mitrovských byla slavnostně žehnána 17. 9. 2006, tedy před pěti lety. Letos jsme se  
u kapličky v září setkali již popáté. Podobně jako na jaře vedl pobožnost pan farář Rybecký  
a nechyběly ani písně za doprovodu kytar, fléten a bubínku.  



                                                                                                                                                                                       

 
Velikonoční hrkání  
I letos se o Velikonocích zásluhou malých hrkačů místo zvonů, které odletěly do Říma, ozývalo po 
naší obci hrkání. 
 
Živý betlém 
Stejně jako v předcházejícím roce přímo na Štědrý den připravilo několik nadšenců z Mokré živý 
betlém na prostranství před kaplí Proměnění Páně v Mokré. Letošní počasí akci nepřálo a zpočátku 
se zdálo, že účast diváků bude podstatně menší. Ale opak byl nakonec pravdou a před kaplí se sešlo 
snad ještě víc lidí než v roce 2010. 
 

Kulturní dění v obci 
 
Historická výročí 
640. výročí 1. písemné zmínky o Horákovu 
1901 -  založení Sboru dobrovolných hasičů v Mokré 
1976 -  35. výročí sloučení Mokré a Horákova 
2006 -  slavnostní otevření mediathéky v Mokré 
2006 -  obnovení kaple Mitrovských 
 
Z historických zajímavostí 
Nákres hasičské zbrojnice v Mokré z roku 1905 
My dnes budovu známe jako vinotéku, popř. ti starší jako bývalý obecní úřad.  
A jak se po více než sto let dochoval tento nákres? Odpověď je vcelku jednoduchá. Když pan Jiří 
Smrž v 60. letech minulého století odkoupil domek pana Karla Keitha, našel na půdě nějaké 
nákresy a plánky a mezi nimi i tento. Pan Keith totiž v letech 1933 až 1940 zastával funkci starosty 
obce Mokrá a pravděpodobně se s další obecní agendou ocitly tyto plány v jeho rukou. Díky panu 
Smržovi jsou dnes opět  uloženy na obci. 
Originál nákresu má formát A3 a je vyhotoven na běžném tvrdém papíru, který používají děti při 
kreslení např. vodovými barvami. Přímo v rohu papíru je uvedeno, že plánek zhotovil pan Antonín 
Jetelina, zednický mistr ve Šlapanicích. Při práci patrně používal velmi kvalitní inkousty, protože 
jak černá, tak zejména červená barva je i po více než sto letech krásně zářivá. 
Z nákresu je patrné, že budova měla sestávat ze tří větších místností, největší pro potřeby 
hasičského skladiště a dvou menších, které měly sloužit jako chudobinec. Průčelí budovy  
s trojúhelníkovým štítem na plánu dokonce zdobí dvě kameninové vázy. 
 
Hasičský Rolls-Royce 
Podle vzpomínek pana Karla Neveselého, které byly otištěny v obecním Zpravodaji v roce 2011, se 
po druhé světové válce dostává do rukou horákovských hasičů osobní vůz značky Rolls Royce. 
Pravděpodobně se jednalo o válečný konfiskát po majiteli textilní továrny z Brna. Osobní vůz musel 
projít poměrně rozsáhlou úpravou, aby mohl sloužit právě hasičům. Původní drátěná kola byla 
nahrazena plnými a zadní část vozu přebudována tak, aby vzadu mohla sedět 8členná posádka. 
Motor měl obsah 7 litrů a spotřebu cca 0,25 litru benzínu na 1 km. Rozvod ventilů S 
V (Side Valves) rozvod s postranními ventily má umístěny v bloku válce. Výhodou tohoto rozvodu 
byla nízká hmotnost, jednoduchost výroby a fakt, že se píst nikdy nemohl střetnout s ventily. 
Nevýhodou naopak bylo, že tvar spalovacího prostoru nebyl ideální a přenos tlaku spalin na píst 
nebyl perfektní. Dnes se tento typ rozvodu používá pouze výjimečně u malých motorů levných 
benzinových sekače). 
Auto se až do roku 1948 předělávalo v dílně v Pozořicích a v témže roce bylo vysvěceno společně  
s novým stožárem na sušení hadic na návsi v Horákově. 
V několika případech se auto použilo i k převozu rakve, protože uprostřed byla  plocha, která se 
hodila k tomuto účelu. Jak dokládají fotografie, vůz byl takto použit například v roce 1955 při 
pohřbu jedné z členek sboru slečny Boženy Neveselé, která tragicky zahynula při dopravní nehodě. 
Auto sloužilo horákovským hasičům a hasičkám až do 60. let minulého století, kdy byla vydána  
směrnice, podle které již hasiči nesměli používat otevřená hasičská auta z důvodu nebezpečí úrazů.  
Unikátní Rolls Royce byl pak převeden do depozitáře muzea. V 70. letech se firma Rolls Royce 
pídila po osudech svých vozů a mimo jiné i toho, který kdysi patřil brněnskému továrníkovi. Shodou 
okolností byl pak náš exemplář vyřazen z depozitáře muzea a dnes o jeho dalším osudu není nic 
známo. Škoda. 
 
 



                                                                                                                                                                                        

Sousoší s názvem Rodina 
Jednou z věcí, které se v průběhu roku 2011 dostaly na program jednání obecní rady, byla  
i případná oprava soklu sousoší, které se nachází v centrální části sídliště v Mokré. V této 
souvislosti jsem byla oslovena, abych zjistila z kronik nějaké bližší údaje o tomto sousoší. Po delším 
hledání jsem skutečně zmínku o instalaci sousoší v kronice našla, ovšem v zápise byla dokonce 
uvedena dvě různá jména autorů. To odstartovalo poměrně zdlouhavé pátrání, jehož výsledkem bylo 
jednoznačné určení jména autora i zjištění bližších okolností ohledně vzniku a instalace sochy právě 
v Mokré. 
Člověk a město (Rodina) je název plastiky, která vznikla v roce 1968 a jejímž autorem je sochař 
Josef Špaček (1923 – 2001). 
Toto sousoší existuje celkem ve 4 provedeních. Nejprve bylo odlito z cínu ve velikosti 35x20x25 cm, 
poté ve stejných rozměrech z bronzu a pak přišlo na řadu provedení v travertinu o velikosti 
250x190x190 cm, které bylo realizováno v roce 1969 a umístěno u nás, na sídlišti v Mokré. 
Poslední replika pochází z roku 1972, vyrobili ji z pískovce, má rozměry 95x60x60 cm a nachází se 
u soukromého majitele.  
Jakým způsobem se sousoší ocitlo právě u nás, s jistotou tvrdit nemohu, ale domnívám se, že 
iniciátorem byl možná ing. arch. Pavel Lukš, u jehož jména je v přehledu tvorby pana Josefa 
Špačka v tomto  konkrétním příkladu uvedeno slovo spolupráce.  
Podařilo se mi zjistit, že původně měla socha stát poblíž školy, a že je dosud dokonce vedena  
i v jejím inventáři.  
V sousoší Rodina se jednak uplatňuje autorova inspirace ženským tělem, jednak v období, kdy 
vznikla, byl ovlivněn tzv. ideou prolomených hmot. Sousoší zvenčí vytváří kompaktní dojem, ovšem 
díky otvoru působí ženské tělo vzdušněji ve srovnání s tělem muže a dítěte. 
Většina z nás žije hodně uspěchaně a mnohdy úplně přestáváme vnímat věci, které nás obklopují. 
Myslím, že to je tak trochu osud i této sochy. Ale i ona je součástí našeho nejbližšího okolí už více 
než 40 let. Už i na ní se podepsal zub času, takže obec uvažuje o případné opravě jejího soklu.  
Bližší informace k osobnosti Josefa Špačka viz Zpravodaj č. 4 z roku 2011, str. 26 – 27. 
 
Poškození a přesunutí hraničního kamene 
V březnu roku 2011 došlo k poškození hraničního kamene, který se nacházel poblíž mokerské 
myslivny. K jeho poškození došlo patrně v souvislosti se stahováním dřeva. Rozhodnutím vedení 
obce byl kámen přesunut do výklenku víceúčelového sálu, kde si ho mohou návštěvníci prohlédnout. 
  
Činnost obecní knihovny 

Čtenář roku  

Svaz knihovníků v roce 2011 založil novou tradici – oceňování nejlepších čtenářů. Základním 
kritériem pro výběr Čtenáře roku je počet vypůjčených knih za rok. Obecní knihovna v Mokré 
udělila titul první Čtenář roku paní Daně Zezulkové z Mokré, která si za rok stačila vypůjčit 208 
knih!!  

Projekt Čtení pomáhá 

Jedná se o projekt, který podporuje u dětí zájem o četbu a zároveň plní i charitativní funkci. Také 
Obecní knihovna Mokrá je zapojena do tohoto projektu a podílí se na jeho propagaci. 

Projekt Knížka pro prvňáčka 

Cílem projektu je opět podpořit vztah dětí ke knihám a ke čtení. Za naši obec se do projektu zapojilo 
celkem 30 dětí a je potěšitelné, že všechny děti kritéria splnily a knížku získaly. 

Noc s Andersenem 

V roce 2011 proběhla v naší obecní knihovně již pátá Noc s Andersenem. Tentokrát bylo pro místní 
děti a děti z Modřic připraveno překvapení v podobě ukázky vázání knihy, kterou všem přítomným 
předvedl pan Těsnohlídek z Havlíčkova Brodu. Kromě soutěží a kvízů nechybělo ani pasování na 
dvorní dámy královny Knihy a vyhlášení dětského Čtenáře roku, kterým se stala Marcela 
Dančáková z Mokré, která si během jednoho roku vypůjčila celkem 98 knih!! 

Výstavy 

V průběhu roku 2011 se v knihovně uskutečnilo celkem 7 výstav (např. karnevalových masek dětí  
z knihovnického kroužku, šperků, výtvarných prací ZŠ Mokrá a ZUŠ Pozořice, dřevěných hraček či 
lepených modelů). 

Spolupráce knihovny se ZŠ Mokrá, MŠ Mokrá, popř. se seniory 

Také v roce 2011 uskutečnila paní knihovnice asi 2 desítky besed s dětmi nejrůznějšího věku, popř.  



                                                                                                                                                                                       

i se zdejšími seniory (např. beseda s ilustrátorem Adolfem Dudkem). Při knihovně i nadále funguje 
knihovnický kroužek a opět se pasovalo na rytíře a dvorní dámy královny Knihovny. 

 

Využití víceúčelového sálu 

Už třetím rokem se každé středeční odpoledne konají ve víceúčelovém sále tzv. malé mše.  
K pravidelným aktivitám se připojilo i cvičení maminek s malými dětmi vždy v pátek dopoledne. Ke 
cvičení se přidal ještě maškarní ples pro nejmenší a jarní a podzimní dětský bazárek. Nechybělo ani 
dvoje vítání občánků a porada starostů mikroregionu. Pětkrát se v sále konal motivační seminář  
s názvem Rodina a práce a probíhala zde i počítačová školení.Českomoravský cement využil sál  

k zasedání hodnotící komise soutěže Města bez smogu. Pestrou paletu akcí doplnilo i Muzeum 
strašidel a nechyběly ani břišní tance. 

Vytíženost Kulturního domu v Horákově 
Co se týká počtu akcí pořádaných během roku v Kulturním domě v Horákově, už několik let se 
pohybuje v rozmezí mezi 20 až 30. Obdobně tomu bylo i v roce 2011. Během ledna a února se zde 
konalo 5 plesů (obecní, hasičů, školy, restaurace U Zajíčků a maškarní ples mateřské školky) 
a sportovní věneček. V jarních měsících sem zavítaly hned dvakrát děti s jejich rodiči, protože 
nejdřív zde mohly vidět představení loutkového divadla a pak předvedly své dovednosti na besídce 
ke Dni matek. V červnu posloužiy prostory kulturního domu zdejším hasičům, kteří slavili 110. 
výročí založení jejich sboru. Koncem června opět zažil sál vystoupení dětí, tentokrát dětí ze 
Základní umělecké školy Pozořice. Od začátku srpna už začal v sále pravidelný nácvik na obecní 
hody a od listopadu pak cvičení zumby. Výčet akcí je třeba doplnit ještě o osm soukromých oslav.   
 
Další kulturní a společenské akce 
Pálení čarodějnic 
Na 30. dubna připravilo vedení obce společně s kulturní komisí Den pálení čarodějnic, který z větší 
části probíhal v prostorách mediatéky za účasti Muzea strašidel. O závěr se postarali hasiči, jež 
poblíž mediatéky připravili i opékání špekáčků. Úplný závěr dne pak patřil hokeji, který přítomní 
sledovali na improvizovaném plátně. 
 
Konec školního roku aneb Vítáme prázdniny 
Nové vedení obce přišlo na závěr školního roku s akcí, která by měla být jakýmsi přivítáním 
prázdnin. Celá akce se uskutečnila na hřišti pod Horákovem. Součástí bohatého odpoledního 
programu byla např. ukázka hasičské techniky, policejního zásahu, možnost vyzkoušet si elektrický 
dvoukolový vozík, skákací hrad či jízdu na koni. Zlatým hřebem programu pak byl let balónem, 
popř. vrtulníkem. Za zmínku jistě stojí i přelet stíhačky typu Delfín a seskok parašutistů. 
O hudební doprovod celé akce se postarala skupina A⃰ TEENS. Pozvání na akci přijal i hejtman 
Jihomoravského kraje, který jen v roce 2011 navštívil naši obec 2x.  
Z hlediska organizačního bylo poněkud nešťastné nakumulovat dvě akce do jednoho dne, a to ještě 
v těsné blízkosti. Ve stejný den se jel také další ročník závodu Modrá míle, jehož organizační zázemí  
je taktéž poblíž hřiště pod Horákovem, a projíždějící cyklisté byli potenciálním nebezpečím pro 
přicházející a odcházející návštěvníky.  
 
Uctění památky mistra Jana Husa 
Tentokrát se organizace akce ujali zdejší hasiči a již po 17. uspořádali vzpomínkovou akci k výročí 
upálení mistra Jana Husa. 
 
Obecní hody 
První zářijová sobota opět patřila obecním hodům. Na úvod sólo nového pana starosty a už se 
mohlo vyrazit  k domům jednotlivých stárek za doprovodu kapely Dubňanky. Krásné počasí je vždy 
polovina úspěchu, což platilo i tentokrát. Na slavnostní odpoledne pak navázala večerní zábava  
v Kulturním domě v Horákově.  
 
Vítání občánků 
Vítání nových občánků proběhlo v roce 2011 celkem 2x, v jarním a podzimním termínu. Obojí se 
odehrálo ve slavnostně vyzdobeném víceúčelovém sále mediatéky v Mokré za účasti starosty obce 
pana Aleše Ryšánka. O kulturní program se postaraly děti z Mateřské školy Mokrá.  
 
Láska brány otevírá  
Hudebně zábavný pořad, v němž účinkovali sólisté Národního divadla moravskoslezského v Ostravě 



                                                                                                                                                                                        

a členové opery a operety Slezského divadla v Opavě, měli možnost občané Mokré-Horákova 
shlédnout v sále Kulturního domu v Horákově v neděli 6. listopadu.  
 
Zpravodaj 
V roce 2011 vycházel obecní zpravodaj již 21. rokem. Nové vedení obce se rozhodlo změnit 
periodicitu vydávání Zpravodaje z douměsíčníku na čtvrtletník. Zpravodaj, co do obsahu, příliš 
nedoznal změny, ovšem jeho rozsah se nyní pohybuje cca 68 stran a 16 vnitřních stran bývá tištěno 
barevně, což znamená daleko větší množství otištěných fotografií. 
 
Regionální vysílání – Rádio R 89,2 FM 
V roce 2011 již třetím rokem fungovalo Rádio R, o jěhož zaměření a specificích se dočtete již  
v zápise za rok 2009, popř. 2010. 
 
Mokrá-Horákov v regionálním tisku, popř. regionálním televizním vysílání 
Co se týká tištěných periodik, jméno obce Mokrá-Horákov se zde v roce 2011 objevovalo spíše  
v negativních souvislostech. Nejprve to bylo v souvislosti se zraněním dělníka, který spadl při 
opravě střechy v cementárně. O prázdninách zase noviny zaznamenaly rvačku před zdravotním 
střediskem v Mokré a v závěru roku jsme jak v tisku, tak v regionálním televizním vysílání mohli 
zaznamenat jméno Luďka Hrubého, občana Mokré, na kterého zavolala policii jeho přítelkyně, jíž 
měl údajně vyhrožovat smrtí a nelegálně drženou zbraní. Ani zmínka o cementárně na úplném konci 
kalendářního roku nebyla nijak povzbudivá. Článek přinesl informaci o tom, že firma vydělala  
v roce 2011 cca o půl miliardy méně ve srovnání s rokem 2009. 
 
Televizní a rozhlasové reportáže 
Naštěstí ne všechny informace byly tak negativní. Během roku 2011 byla v médiích odvysílána asi 
desítka reportáží jak televizních, tak rozhlasových. Jedna z prvních reportáží se týkala 
horákovského hradu a nově instalované informační tabule k němu. Následovaly reportáže  
k výstavbě nové autobusové zastávky, k rožšíření MŠ Mokrá o jednu třídu, tedy o 15 míst pro dosud 
neumístěné děti a k zamýšlené rekonstrukci sportovního areálu pod Horákovem. Regionální 
televizní stanice odvysílala reportáž i z návštěvy Bohuslava Sobotky v naší obci. 
Pozn. Záznam reportáží z roku 2011 je součástí příloh ke kronice 
 
Cestovní ruch, rekreace, propagace obce 
Nová informační tabule k horákovskému hradu 
V průběhu prázdnin byla v "areálu" horákovského hradu umístěna nová informační tabule, jejímž 
cílem je přinést "poučení" nejen místním, ale také turistům, kteří navštíví Mokrou-Horákov, popř. 
procházejí údolím Říčky. 
O tom, že se poblíž Horákova kdysi nacházel hrad, mnohdy nevědí ani místní. Přitom, když půjdete 
z Mariánského údolí k Muchově boudě, cestou narazíte na odbočku a po modré se dostanete až  
k hradu. Stručnou informaci o něm lze najít i na naučné stezce, která vede údolím Říčky. 
O horákovském hradě se dochovala jediná zpráva z roku 1464, kdy se mluví o polích, jež dříve 
náležely k již pustému hradu. Ten zanikl někdy na konci 14. a začátku 15. století za válek mezi 
markrabaty Prokopem a Joštem. V roce 1529 se uvádí les zvaný Hrad. Zbytky hradu jsou zachovány 
na ostrohu zvaném Nad Muchovou boudou, chráněném ze tří stran příkrými svahy a z přístupové 
strany dvěma příkopy vytesanými ve skále. 

Jedná se o pozoruhodnou lokalitu, která stále ještě čeká na podrobný archelogický průzkum.  
Běžný turista si jen stěží při návštěvě tohoto místa dokáže vytvořit nějakou představu o jeho 
středověké, popř. pravěké podobě, a proto obec Mokrá-Horákov oslovila Ing. arch. Pavla Šimečka, 
který se specializuje na kresebné rekonstrukce hradů a hrádků zejména na Moravě. Ten za přispění 
archeologa Mgr. Petra Kose vytvořil dvě kresebé rekonstrukce podoby horákovského hradu v 9.  
a  na začátku 15. století. Obou kreseb bylo využito při vytváření výše zmiňované informační tabule. 
Kromě informací o pravěké a středověké historii místa si na tabuli zájemci mohou přečíst i dvě 
pověsti, jež se k horákovskému hradu vztahují. 
Mimo to, že obec financovala zhotovení a instalaci tabule, oslovila také Klub českých turistů a jeho 
členové označili novou trasu (zelená značka a rozcestník u horákovské hájovny), která vede od 
autobusové zastávky v Horákově k dřevěné kapli Mitrovských a odtud na horákovský hrad. 
Pro občany Mokré-Horákova, kteří se např. ze zdravotních důvodů až hradu nedostanou, bude 
kopie informační tabule umístěna v prostorách mediatéky. Záměrem je umístit zde i kopie dalších 
informačních tabulí, jež se nacházejí na katastru obce (např. tabule k Pacherovu kříži, kapli 
Mitrovských či k Václavu Kosmákovi). 



                                                                                                                                                                                       

 

Nové webové stránky obce  
V průběhu měsíce března získaly novou podobu webové stránky obce. Internetové stránky obce jsou 
dle mého názoru aktuální, je zde obsáhlá fotogalerie a také možnost stáhnout si starší i nejnovější 
čísla obecního Zpravodaje. 
 
Sport 
Partnerská obec Komety Brno 
Jedním z prvních počinů po nástupu nového pana starosty Ryšánka do funkce bylo uzavření 
smlouvy, podle níž se obec Mokrá-Horákov stala partnerskou obcí projektu s názvem Jižní Morava 
– Království Komety. Podpisem smlouvy jsme se přiřadili k více než 50 městům a obcím, které se do 
tohoto projektu již zapojily. Kometa Brno je v současnosti jediným extraligovým hokejovým týmem 
na jižní Moravě. Uzavření partnerství umožňuje občanům zapojených obcí využívat některé výhody, 
jako je například možnost rezervace vstupenek, popř. zakoupení limitované edice zboží, na němž je 
uveden i název naší obce.   
 
FC CVM Mokrá-Horákov 
Sezóna 2010/11 nedopadla pro fotbalový klub Mokrá-Horákov vůbec dobře.  
Áčko se jen taktak udrželo v okresním přeboru, béčko a dorost si také nevedli dobře a pochvalu 
zaslouží snad jen žáci a přípravka. 
Přípravka pod vedením P. Křešťáka a A. Šulce fungovala dobře. 
U žáků nastával problém s odvozem malých fotbalistů na zápasy. 
Kádr dorostenců byl natolik oslaben, že vedení klubu muselo hledat pro naše dorostence hostování 
v okolních obcích.  
Novým hrajícím trenérem A týmu se stal Zdeněk Peniak.  
Oddíl má v současné době i oficiální stránky http://www.fccvm.cz/ 
 
Volba nového vedení oddílu 
Volba nového vedení oddílu proběhla na valné hromadě dne 17. 10. 2011. Od října výbor pracoval 
ve složení: 
předseda oddílu Jaroslav Audy 
místopředseda Ivo Brzobohatý 
sekretář  Pavel Matula 
Pokladník  Lýdie Patáková 
Členové  Pavel Balga, Petr Křešťák, Miroslav Lazarčík, Miroslav Mikulášek 
 

Pozn. Na 8. veřejném jednání zastupitelé schválili, že vlastníkům pozemků, na nichž stojí sportovní 
areál pod Horákovem, bude zaslána výzva s nabídkou obce na odkoupení jejich pozemků za cemu 
50 Kč za m2. 

 
Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov 
Předseda – Karel Přerovský 
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2011 
Celkem:    202 členů 
ASPV      77 
Tenisový oddíl   35 
Stolní tenis    28 
Volejbalový oddíl   15 
Nohejbalový oddíl    7 
Fitness     27 
Cyklistika    10 

 

Asociace sportu pro všechny 
Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář 
Náčelnice ženských složek: Michaela Hladká 
 
Mokerský florbalový turnaj 
V sobotu 19. února se v tělocvičně ZŠ Mokrá sešlo celkem 7 místních florbalových týmů, aby ze 
svého středu vybraly ten nejlepší. První místo tentokrát vybojoval tým snázvem Srdcaři, 2. místo 



                                                                                                                                                                                        

obsadili Florbalisti s velkým F a 3. pozici získalo družstvo s názvem Old Blacks, v jehož sestavě 
hrál i současný starosta obce. Turnaje se už poněkolikáté účastnilo i družstvo žen a novinkou byla 
tentokrát i účast dívčího týmu s názvem Jitrnice. 
Nejlepším střelcem byl vyhlášen Martin Kubíček ze Srdcařů a nejlepším brankářem Davod Jirda  
z Florbalistů. 
 
Velikonoční florbalový turnaj 
Turnaj je určen jednak týmům z Mokré-Horákova, jednak týmům z okolních obcí. Taky v sobotu 23. 
4. 2011 se v tělocvičně ZŠ Mokrá sešlo celkem sedm družstev, aby se utkaly o Velikonoční pohár 
obce Mokrá-Horákov. 
Naši obec reprezentovali Srdcaři a Old Blacks. Díky výbornému výkonu Srdcařů zůstal pohár 
doma. Druhé místo vybojovali Sekáči z Blažovic a třetí se umístili Haluzáři z Újezdu u Brna. 
 
Dětský den 
Ani letošnímu Dni dětí počasí nepřálo. Ale zkušení organizátoři si dokázali poradit i s nepřízní 
počasí. Na zábavné odpoledne v tělocvičně Základní školy Mokrá  dorazilo celkem 127 dětí   
a plnily úkoly na 12 stanovištích (výroba větrníku, malování na obličej, boj na kládě, střelba  
z aersoftové pistole, hod na cíl, skákání v pytli a na trampolíně, puzzle na rychlost...). Opět i ty 
nejmenší děti měly svůj koutek soutěží a disciplín.  
Jako každý rok se svou troškou do mlýna přijeli i místní hasiči. 
 
Klub maminek 
Činnost klubu maminek, který stále funguje pod hlavičkou ASPV, pokračovala i v roce 2011. V první 
polovině roku měl klubík stále své zázemí ve skautské klubovně v budově MŠ Mokrá. Rodiče s dětmi 
z Mokré a Horákova měli možnost navštěvovat klubovnu nebo tělocvičnu. Rozvrh nabízených aktivit 
byl následující: 

pondělí - děti od 8 měsíců – 1,5let, klubovna (T. Sojková), 
úterý - děti 3 – 5 let, tělocvična (A. Malenová, M. Kristová), 
středa - děti 1.5 – 3 roky, klubovna (M. Skotalová). 

Zájem rodičů, především maminek, byl velký. V únoru Klub maminek uspořádal ve víceúčelovém 
sále mediatéky maškarní ples pro nejmenší děti. 
V rámci zvětšení kapacity mateřské školy zastupitelé rozhodli o rekonstrukci skautské klubovny na 
novou třídu, proto Klub maminek v jarních měsících stál před otázkou, zda činnost klubu udržet  
a hledat v obci nové prostory, kde by se maminky s dětmi mohly v novém školním roce 2011/2012 
opět scházet. Činnost v klubovně byla ukončena v květnu 2011, kdy začaly vyklízecí a demoliční 
práce. Díky vstřícnému přístupu obecních radních se klubu podařilo věci a hračky z klubovny 
přestěhovat do víceúčelového sálu mokerské mediatéky a od září se děti mohou opět společně 
scházet. 
Od září 2011 je nabídka aktivit pro rodiče s dětmi následující: 
 

úterý - tělocvična - děti 3 – 5 let, 16:45 – 17:45 (M. Skotalová, T. Sojková), 
pátek - mediatéka - děti 8M – 1,5 let, 8:45 – 9:45 (P. Řeřuchová), 

- děti 1,5 – 3 roky 10:00 – 11:00 (P. Řeřuchová). 
 
Tenisový oddíl 
Předseda oddílu – Karel Přerovský 
Do soutěží vedení oddílu přihlásilo dvě družstva dospělých, staršího a mladšího žactva a bejbiny, 
což jsou děti do 9 let.  
A družstvo dospělých reprezentovalo obec v krajské soutěži IV, kterou vyhráli s impozantním skóre 
ze 6 zápasů 6 vítězství a poměr bodů 53:1. Tradiční opora Radim Kolář, nadějný Radim Barták, 
Radka Bohmová, Petra Bartáková, Monika Skotalová a další nezklamali očekávání.  
B družstvo hrálo okresní soutěž Vyškov, kde se umístilo na 4. místě.  
Starší a mladší žáci bojovali v krajské soutěži III.  Nejlepší hráč v obou žákovských družstvech byl 
Tomáš Neuer z Velatic.  
Bejbiny hrály krajskou soutěž, kde skončily na krásném 14. místě z 53 účastníků. Pěkné výsledky 
našich mládežnických družstev nás umístily v celkovém hodnocení Poháru mládeže JTS na 30. 
místě z asi tří set oddílů, což je v našich amatérských podmínkách velký úspěch. 
Žákovskou základnu jsme opět doplnili náborem. Z původně přihlášených 10 dětí jich do podzimu 
vydržela asi polovina a na jaře opět nimi doplníme družstva v soutěžích. 
Uspořádali jsme 8 krajských turnajů, a to muži, dorostenci, dorostenky, starší žáci, starší žákyně, 
mladší žáci, mladší žákyně a bejbiny. Na památku svého zakladatele jsme v červnu uspořádali již 



                                                                                                                                                                                       

17. ročník Memoriálu Jaroslava Kaplana pro naše současné i bývalé hráče.  
   
Oddíl stolního tenisu 
Začátek kalendářního roku zamená obvykle dohrávání jarní části soutěží. To se týkalo v roce 2011 
čtyř družstev mužů. 
Áčko (Radek Paták, Martin Vojtěch, Zdeněk Kvapil a Miloš Mrázek) hrálo již třetí sezónu krajskou 
soutěž a skončilo na výborném třetím místě.  
Béčko a céčko hrály OP1, béčko obsadilo šestou příčku a céčko sedmou.  
Déčko hrálo OP4 a získalo 4. příčku.  
Hráči áčka se v žebříčku Jihomoravského kraje pohybují v rozmezí od 20. do 28. místa. 
Družstva dospělých doplňují jen 4 dorostenci a 4 žáci.  
 
Memoriál Karla Bičana 
Počátkem dubna uspořádal oddíl 1. ročník Memoriálu Karla Bičana, kterého se zúčastnilo 24 
hráčů z 9 oddílů.  
Do nové sezóny přihlásilo vedení oddílu opět 4 družstva, áčko do krajské soutěže, béčko do OP1, 
céčko do OP2 a déčko do OP4. Potěšující je fakt, že do nové sezóny se přihlásilo 9 začátečníků!! 
V okresním přeboru jednotlivců se dařilo především dorostenců, kde Lukáš Rotrekl skončil druhý  
a Michal Rokrekl jako třetí. Ve čtyřhře pak byli druzí. 
Jako každý rok uspořádal oddíl před Vánocemi turnaj neregistrovaných hráčů a oddílový přebor, 
v němž zvítězil Zdeněk Kvapil.   
 
Volejbalový oddíl 
Výbor volejbalového oddílu pracoval ve složení: P. Mikulášek, P. Barták a L. Voronina 
Během roku 2011 došlo k obměně výboru oddílu a p. Řezáče a Poláka nahradili pánové Mikulášek 
a Barták. 
Počet členů – 15, v zimních měsících trénovali členové v tělocvičně ZŠ Mokrá, od dubna do září 
pak na venkovním hřišti v Horákově. Jarní sezónu zahájili volejbalisté generální opravou povrchu 
venkovního hřiště. Tato oprava si vyžádala  25 tis. Kč, což odpovídá pouze ceně materiálu, neboť 
práci odvedli členové oddílu formou brigád.  
V zápise za rok 2010 je uvedeno, že oddíl se neúčastnil pravidelných soutěží. V průběhu roku 2011 
došlo ke změně a vedení oddílu přihlásilo jedno smíšené družstvo do okresního přeboru. Družstvo 
zde sice jako jediné hraje smíšené, což znamená, že výsledky se jen těžko dají srovnávat, ale 
zároveň zápasy slouží k celkovému zlepšování hry.  
Kromě účasti v okresním přeboru stihli místní volejbalisté v roce 2012 i 4 turnaje. Počátkem roku to 
byl turnaj v Morkovicích, kde smíšené družstvo obsadilo 5. místo, a družstvo žen dokonce 4.  
Letošní jubilejní 20. ročník Memoriálu Miroslava Svobody se podobně jako v loňském roce 
uskutečnil v Lulči. Smíšené A družstvo se dokonce probojovalo do finále, kde skončilo druhé, a B 
tým po těžkém boji skončil 6. Turnaj ve Velaticích se našim podařilo vyhrát a v Brně-Bohunicích 
opět zakusili porážku až ve finále. Dva finálové boje na turnajích a účast v okresním přeboru je 
oproti roku 2010 jistě posun.   
  
Fitness oddíl 
Předseda – Oldřich Drápal 
V roce 2011 využívalo fitcentrum 25 členů oddílu, což obnášelo v součtu cca 7 tis. odcvičených 
hodin. Kromě členů oddílu navštěvovaly posilovnu především ženy z ASPV TJ Mokrá-Horákov. 
Ani v roce 2011 se příprava Dne dětí neobešla bez účasti fitness oddílu. 
 
Silově vytrvalostní pětiboj "Ocelový muž" 
Dne 14. 5. 2011 uspořádal fitness oddíl TJ Mokrá-Horákov akci s názvem Ocelový muž Mokrá-
Horákov. Jedná se o soutěž všeobecných fyzických testů kondice podle celorepublikových pravidel. 
Účastníci si mohou prostřednictvím 5 disciplín silově vytrvalostního charakteru otestovat svoji 
fyzičku.Splněním nebo překročením předepsaného limitu  v každé disciplíně získává účastník titul 
"ocelový muž".  
Akce se zúčastnilo 9 odhodlaných sportovců a všichni splnili, popř. překročili stanovené limity, 
takže všichni zároveň obdrželi titul ocelový muž a pozlacenou medaili.   
 
Nohejbalový oddíl 
17. ročník nohejbalového turnaje 
V sobotu 6. srpna se na hřišti pod Horákovem se šlo celkem 10 týmů z Mokré-Horákova, Brna  
a Olomouce, aby se zúčastnily již 17. ročníku místního nohejbalového turnaje. Vítězství v turnaji 



                                                                                                                                                                                        

vybojoval místní tým s názvem Komeťáci, druhou příčku obsadil tým Olomouc a bronz ukořistil 
Arsenal z Brna.  
 
Oddíl cyklistiky 
Dne 29. 3. 2011 schválila valná hromada TJ Mokrá-Horákov přistoupení nového oddílu cyklistiky 
do své organizace. Oddíl má nyní 10 zakládajících členů, kteří si za předsedu zvolili pana Karla 
Závodníka. Tříčlenný výbor ještě doplňují pan Dušan Pelucha a Zdeněk Kvapil.  
Pozn. Cyklisté z Mokré-Horákova již řadu let tvoří nedílnou součást sportovního života obce. Léta 
se zprávy o nich objevovaly v obecním Zpravodaji pod hlavičkou CYKLO STAR CEMO. 
 
Novoroční jízda na kolech Moravským krasem 
Na trať již 13. ročníku Novoroční jízdy na kolech Moravským krasem se vydalo symbolických 13 
cyklistů. Počasí bylů vcelku dobré, teplota kolem nuly a poměrně dost sněhu.  
 
Jizerská padesátka 
V prvním lednovém týdnu se konal již 44. ročník běžeckého lyžařského závodu s názvem Jizerská 
padesátka. Tentokrát na startu nechybělo ani 6 běžců z Mokré. Za účasti 5000 lyžařů si nejlepší 
místo z našich vybojoval ing. Petr Hovořák, který doběhl celkově na 861 místě (na 827. místě mezi 
muži a 259. ve své věkové kategorii). 
 
Král Šumavy 
Tento těžký cyklistický závod se letos konal už poosmnácté  a podeváté se ho zúčastnili  
i cyklisté z Mokré. Závod se jezdí vždy poslední sobotu v květnu a  nabízí celkem 3 tratě: 105, 70 
a 45 km. 
 
Jedovnice  
Našim cyklistům se dařilo v Jedovnicích. Ve své kategoriích zvítězila Kateřina Rubínová a Vladimír 
Mladý skončil třetí. 
 
Soustředění v Krkonoších 
Čtyřdenní soustředění, kterého se zúčastnilo celkem 15 cyklistů z Mokré-Horákova, dalo všem 
pěkně zabrat. 
 
Modrá míle 
5. ročník  cyklistického vytrvalostního závodu dvojic Modrá míle se konal opět poslední červnovou 
sobotu. Na Modré míli naše barvy nejlépe reprezentovali Anička Hovořáková, která skončila osmá, 
a Josef Konečný, jenž se umístil jako 15. 
 
Znovín Šatov 2011 
Třetího července se jel již 12. ročník oblíbeného závodu Znovín Šatov. Z našich si opět nejlépe 
vedla Katka Rubínová. Ve své kategorii si připsala druhé místo. 
 
Bukola 
V sobotu 20. srpna se odehrál za slunečného počasí již 7. ročník oblíbené cyklistické časovky do 
vrchu Hádek – Bukovinka. I když v oslabení, ale přece jen přijeli i cyklisté z Mokré. A dařilo se jim. 
V kategorii 2 získal 3. místo Přemysl Švehla, v kategorii 3 zvítězil Stanislav Komárek. Také 
vítězství v kategorii 4 připadlo našim, tedy Miroslavu Krejčímu a v kategorii nad 60 let si 3. místo 
připsal Vladimír Mladý. 
 
Hošek Mercedes Motor MTB 
Poslední prázdninovou sobotu vedla přes Mokrou-Horákov trasa již 10. ročníku závodu Hošek 
Mercedes Motor MTB. Z našich se zase zapsala do listiny vítězů ve své kategorii do 17 let Anička 
Hovořáková. Ani Katka Rubínová se nedala zahanbit a ve své kategorii dojela druhá.  
 
Valtické vinobraní 2011 
Valtické vinobraní se neobešlo bez účasti cyklistů Mokré-Horákova. A znovu bodovala Katka 
Rubínová s třetím místem ve své kategorii. 
 
NOVA AUTHOR CUP 
Už devátým rokem se cyklisté Mokré-Horákova účastní NOVA AUTHOR CUPu, který se jede  
v Josefově dole počátkem listopadu. Tentokrát počasí závodu opravdu nepřálo – nízké teploty, déšť, 



                                                                                                                                                                                       

sníh, to vše zažili cyklisté na 63km trati.Kolem 460 z nich na trať ani nenastoupilo a dalších 372 
vzdalo v průběhu závodu. Mezi těmi, kteří závod dokončili, bylo 8 mužů a 3 ženy z Mokré-
Horákova. Nejlépe z našich se umístila Anička Hovořáková, která ve své kategorii zvítězila,  
a Kateřina Rubínová, jež v ženách obsadila 20. místo a ve své kategorii byla 4.  
 
Velká kunratická 
Letošní druhou listopadovou sobotu  se běžel již 78. ročník závodu Velká kunratická. Nás 
reprezentovali celkově 4 běžci, z nichž Dušan Pelucha běžel již svoji 27. Kunratickou !! 
 
36. ročník dálkového pochodu A jdem a 14. ročník cyklotrasy A jedem 
Letošní ročník připadl na  sobotu 7. května. I tentokrát organizátoři připravili 5 tras pro pěší (10, 
17, 24, 30 a 50 km) a 3 trasy pro cyklisty (23, 33 a 57 km). Startovné na všech tratích činilo 30 Kč. 
Počasí se vydařilo, takže na trasy vyrazilo 300 účastníků ( pěších a cyklistů).  Po ukončení závodu 
čekalo na účastníky losování věcných cen, kterých organizátoři i letos připravili takové množství, že 
téměř na každého účastníka se dostalo. 
Výtěžek celé akce, tj. startovné i další částky, které lidé věnovali, putoval do Fakultní dětské 
nemocnice v Brně. 
 
 
 5. kap. Školství a zdravotnictví 
 
Mateřská škola Mokrá-Horákov 
Ředitelka – Jana Meserlová 
V první polovině roku fungovala Mateřská škola obdobně jako v předcházejících letech, tedy 
celkem 5 tříd, z toho jedna jako detašované pracoviště v Horákově. Z důvodů, které jsem uváděla v 
1. kapitole, došlo od nového školního roku ke změně, takže 31. srpna mohla být za přítomnosti 
starosty obce, zástupců kraje a dalších hostů slavnostně otevřena nová třída. To umožnilo přijmout 
dalších 15 dětí. Celkem tedy ve školním roce 2011/12 přijala školka 51 dětí.  
Zápis do MŠ Mokrá probíhal v roce 2011 vlastně 2x, což bylo způsobono tím, že při prvním zápisu  
v dubnu, ještě nebylo jasné, zda se podaří rekonstrukci bývalé skautské knihovny stihnot před 
začátkem nového školního roku. Rozšířením prostoru získala školka nových 18 míst. 
 
Další stavební úpravy 
Kromě vybudování nové třídy se podařilo v MŠ Mokrá opravit výdejnu stravy a sociální zařízení. 
Na detešovaném pracovišti v Horákově se opravovalo obložení v koupelně, sanovalo zdivo  
a proběhla výmalba všech prostor. 
 
Akce školky 
V programu Mateřské školy Mokrá nemohla chybět ani letos divadelní představení, velikonoční 
dílny, hledání čarodějnice či gymnastické závody, kde děti z Horákova získaly 1. a 3. místo. Nově 
navštívili školku také policisté, kteří dětem připomínali zásady bezpečného přecházení přes silnici 
či další zásady bezpečného pohybu na komunikacích. Koncem školního roku se děti vypravily do 
Mariánského údolí a ti nejstarší stihli i pasování na prvňáčky a přespání ve školce. 

 

Základní škola Mokrá 
Ředitel – RNDr. Josef Palík 
Ve školním roce 2010/11 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 263 žáků ve 12 třídách.  
Ve srovnání s předcházejícím rokem je to opět pokles o 15 žáků a jednu třídu. V zápise za rok 2010 
jsem uváděla přehled za posledních 10 let, kde pokles počtu tříd byl pět a pokles počtu žáků 77. 
Čísla jsou sice neúprosná, ale poměrně značná výstavba nových domů ve Velaticích, popř.  
v Hostěnicích může tento negativní trend v budoucnu zvrátit. Otázkou zůstává, jestli rodiče budou 
posílat děti do zdejší školy. Za posledních několik let se zvýšil počet dětí, které do Mokré přijíždějí  
z Hostěnic, což je dáno možná i dobrým autobusovým spojením, popř. tím, že lidé, kteří se do 
Hostěnic přistěhovali, nemají tradiční vazbu na Základní školu v Pozořicích, jak tomu bylo dříve. 
 

Pozn. Pro školní rok 2011/12 bylo do 1. třídy přijato celkem 39 dětí, což znamená, že se otevřou 2 
třídy cca po 20 dětech. 

Školní jídelna opět vařila nejen pro zdejší žáky, ale i pro děti z MŠ Mokrá a Hostěnice  
a pro další zájemce z řad důchodců, zaměstnanců školy a OÚ... 



                                                                                                                                                                                        

 

Údaje o zaměstnancích školy ve školním roce 2010/11 
Učitelé     22 (6 učitelů, 13 učitelek, 2 vychovatelky, 1 asistent pedagoga 
      4x mateřská dovolená, 4x učitel náboženství) 
Správní zaměstnanci   8 
Zaměstnanci jídelny   8 
Celkem     38 
V průběhu školního roku absolvovali zdejší učitelé opět celou řadu školení. 
 

Průběh vzdělávání 
Ve školním roce 2010/11 vyučovala ZŠ Mokrá ve většině ročníků (s výjimkou 5. ročníku) podle 
Školního vzdělávacího programu, v 5.ročníku probíhala výuka podle vzdělávacího programu 
Základní škola. 
 
Výsledky vzdělávání 
S výsledky vzdělávání mohli být učitelé ZŠ Mokrá ve školním roce 2010/11 vcelku spokojeni, 
protože na nižším stupni prospělo s vyznamenáním 82 % žáků a na vyšším 43 % žáků. 
Všichni žáci, kteří ukončili školní docházku v 9. ročníku, byli přijati na střední školy a z pátého  
a sedmého ročníku postoupili na střední školy vždy 3 žáci. 
Spokojeni mohou být učitelé s tzv. počítačovou gramotností žáků, ovšem poněkud slabší je jejich tzv. 
čtenářská gramotnost.  
Z dotazníkového šetření SCIO vyplývá, že ve srovnání s ostatními zúčastněnými školami mají žáci 
nejvíce rozvinuty sociální dovednosti, toleranci a respektování ostatních a pozitivní vztah k vlastní 
budoucnosti, nejméně pozitivní studijní návyky a ekologické chování. 
Ve všech testovaných ročnících je studijní potenciál žáků využíván optimálně, výsledky žáků 
odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů. 
Absolventské práce žáků 9. ročníku byly letos opět na velmi dobré úrovni, jak po stránce obsahové, 
tak co se týče úrovně zpracování i vlastní prezentace. 
Výuka byla doplňována dalšími akcemi mimo školu, jako jsou exkurze a besedy, výukové programy, 
výchovný koncert, návštěva divadelních představení, soutěže, školy v přírodě aj. 
6 žákům byla udělena Cena roku. 
Během roku škola nešetřila žádný případ kouření, zneužívání návykových látek či dealerství drog, 
pouze jeden případ šikany. 
Na konci školního roku bylo v evidenci výchovné poradkyně 83 žáků (31,6% žáků školy), z toho 
bylo 7 žáků integrovaných. 
 
Žákovská rada 
Ve své činnosti pokračovala žákovská rada (ŽR) složená z 22 volených zástupců druhého až 
devátého ročníku. Během školního roku se sešla 10x na svých jednáních, kde se věnovali 
problémům ve škole a realizovali svoje vlastní akce, především vydání 6. a 7. čísla školního 
časopisu a organizaci dvou celoškolních sběrů, při kterých žáci školy nasbírali 26,5 tuny  starého 
papíru. Výtěžek sběru byl použit na podporu adoptovaného Vincenta Opundy  v Keni, na náklady 
spojené s vydáním školního časopisu a příspěvek žákům nejúspěšnějšího ročníku na adaptační 
víkend v září 2011. ŽR zorganizovala také jarní úklid parků kolem školy. 
 
Počítačové vybavení 
V počítačové učebně byly vyměněny všechny počítače (dotace z projektu ESF) 
 
Zájmové kroužky 
Školní zájmové kroužky navštěvovalo 136 žáků. Další zájmovou činnost nabízely ve škole 
spolupracující organizace (kroužky Centra volného času Fantázia a ARC Brno – lehká atletika)  
i jednotlivci (Mgr. A. Gerken – angličtina). 
 

Akce školy 
Opět se v programu školy objevily adaptační víkendy, školy v přírodě a tentokrát i lyžařský kurz. 
Samozřejmě nechyběly ani exkurze, besedy, výukové programy, výchovné koncerty a divadelní 
představení (celkem přes 40 akcí). 
Kromě toho učitelé ZŠ Mokrá zorganizovali dalších tucet akcí a soutěží sportovního či vzdělávacího 
charakteru (např. 12. ročník Mokerského běhu, Mokerskou laťku, básnickou a pěveckou soutěž či 
sběr papíru). 

 



                                                                                                                                                                                       

 
Účast žáků v olympiádách a soutěžích 
Situace v soutěžích byla obdobná jako v předcházejících letech. Ve vědomostních soutěžích naši 
žáci moc nebodovali, ve sportovních si vedli lépe (např. úspěchy v atletice, florbalu či přespolním 
běhu). 
 
Spolupráce školy s rodiči a dalšími subjekty 
Spolupráce s rodiči probíhala především prostřednictvím třídních schůzek a hovorových hodin. 
V březnu škola opět připravila tradiční Den otevřených dveří, kdy vyučovací hodiny (převážně na 1. 
stupni) navštívilo 61 rodičů. Výchovná poradkyně zorganizovala pro žáky a jejich rodiče Akademii  
k volbě povolání a Školní miniveletrh, kterého se zúčastnili zástupci 7 středních škol. 
Dne 26. února se uskutečnil v Kulturním domě v Horákově  19. školní ples. 
Pro rodiče i širokou veřejnost připravili učitelé spolu se žáky v jídelně školy Vánoční dílny. 
Dlouhodobě výborná je spolupráce školy se zřizovatelem. Obec věnuje stálou pozornost investičním 
opravám budovy školy, podporuje i mimoškolní aktivity a zájmovou činnost žáků. 
Naše škola má dlouhodobě velmi dobré vztahy také s Českomoravským cementem,  
a. s., který je jejím sponzorem. Darované finanční prostředky škola použila na nákup počítačového 
vybavení, učebních pomůcek a organizování zájmových a sportovních aktivit. 
 
Materiálně technické podmínky školy pro vzdělávání jsou dobré.  
Na začátku školního roku byla dokončena  rekonstrukce podlahy v tělocvičně a s tím spojené další 
opravy financované zřizovatelem školy.   
Během školního roku škola  vyměnila již dosluhující počítače v počítačové učebně za nové. 
V prosinci nainstalovala v učebně 1. stupně první interaktivní tabule. O hlavních prázdninách byly 
nainstalovány další 4 interaktivní projektory do odborných učeben 2. stupně. Dále byly v tělocvičně 
pořízeny mantinely pro florbal a zakoupena repasovaná výškově nastavitelná plošina. 
Mimo provoz je stále školní bazén (od 1. 1. 2007), na jehož rekonstrukci se nedaří zajistit finanční 
prostředky. 
 
 
Výsledky kontroly ze strany České školní inspekce 
Kontrola ze strany České školní inspekce proběhla 1. až 3. listopadu 2011. 
Inspektoři ocenili, že od poslední inspekce v roce 2008 došlo k výraznému posunu v materiálních 
podmínkách vzdělávání (např.zateplení celé budovy, rekonstrukce osvětlení a oprava tělocvičny, 
nový žákovský nábytek a 5 nových interaktivních tabulí) a celkově vyzněla inspekční zpráva pro 
naši školu velmi dobře. 
 
Volba nové školské rady 
3. listopadu 2011 byla v souladu se školským zákonem ustanovena nová Školská rada ZŠ Mokrá. 
Jako zástupci rodičů byli zvoleni: ing. Ivo Brzobohatý, ing. Filip Malota a Mgr. Monika Sedláková. 
Učitele budou v radě reprezentovat: Mgr. Šárka Mazánková, Mgr. Katuše Studená a Mgr. Martin 
Vojtěch. Zřizovatelem byli do rady jmenováni: Daniela Persaňová, Petr Horáček a Mgr. Michaela 
Straková. Předsedou rady se stal ing. Ivo Brzobohatý. 
 
Pozastavení výkonu usnesení Rady Jihomoravského kraje  
Dne 31. 1. 2011 hejtman Michal Hašek pozastavil  výkon usnesení Rady Jihomoravského kraje ve 
věci redukce víceletých gymnázií. Tato redukce se měla týkat i osmiletého Gymnázia Šlapanice, 
které do značné míry funguje jako spádové pro děti z okolních obcí, tudíž i pro děti z Mokré-
Horákova. Ve věci pozastavení tohoto rozhodnutí se rozjela rozsáhlá petiční akce a někteří ze 
zastupitelů Mokré-Horákova včetně starosty obce se aktivně zasazovali za zachování zmiňované 
školy. 
 
Z činnosti ZUŠ Mokrá 
Jen pro připomenutí zde zopakuji, že  mokrská pobočka ZUŠ Pozořice v současnosti nabízí dětem  
z Mokré-Horákova a Velatic výuku 3 základních oborů: hudebního, tanečního a výtvarného. A 
právě v případě posledně jmenovaného došlo v průběhu roku 2011 ke změně personálního obsazení 
a paní učitelku Haraštovou, která odešla na mateřskou dovolenou, nahradila paní učitelka 
Tesařová, jež se v daleko větší míře snaží propojit činnost školy s životem v obci. 
Jak jsem uváděla i v předcházejících letech, ZUŠ v Mokré se už tradičně podílí na kulturním životě 
v obci zejména svými Vánočními a Jarními koncerty a za zmínku stojí i spolupráce školy s Klubem 
seniorů, s nímž sídlí ve stejné budově, a děti ze "zušky" občas do prostor klubu zavítají, aby své 



                                                                                                                                                                                        

sousedy potěšily tím, co se už naučily. 
Jako novinka se letos objevil taneční koncert v Kulturním domě v Horákově či Indiánský den  
v první polovině června.  
Výtvarné práce žáků ZUŠ obohatily i prodejní stánky na předvánočním Světélkování. 
 
Příměstský tábor 
V nabídce letošních letních prázdnin se objevilo něco, co podle mého názoru Mokrá-Horákov už 
léta postrádala. Doby, kdy děti trávily letní prázdniny u babiček, jsou dávno pryč. Většina babiček 
je dnes ještě v aktivním věku, takže i přes veškerou snahu nezvládnou děti pohlídat celé prázdniny.  
A letos asi mnohým zaměstnaným rodičům přišla vhod nabídka příměstského tábora, dokonce hned 
několika turnusů.  
Tábor byl určen pro děti od 5 do 13 let a zázemí našel v prostorách Základní umělecké školy  
v Mokré. Děti a rodiče si mohli vybrat ze tří červencových  a dvou srpnových termínů. 

 
Občanské sdružení KNAP (Klub nadšenců a přátel) při ZUŠ Pozořice 
Toto sdružení pomáhá organizovat akce, na kterých se mohou prezentovat žáci školy, popř. akce, 
které může využít široká veřejnost. Z pravidelných akcí můžeme uvést například keramiku pro děti  
i dospělé, popř. pilates nebo power jogu. 
K akcím KNAPu patřila např i Adventní dílnička. 
 

Hudební škola Výuka umění 
Ředitel školy – Radek Meluzín 
Škola fungovala 10. rokem a nabízela výuku hudby nejen v Mokré-Horákově, ale i v dalších zhruba 
dvou desítkách místech brněnského a vyškovského okresu. 
 
Zdravotnictví, DPS 
Už v zápise za rok 2007 jsem uváděla, že na 6. veřejném jednání obecního zastupitelstva 
informovala obvodní lékařka pro dospělé MUDr. Monika Veigendová o možnosti přijmout na zdejší 
zdravotní středisko dalšího lékaře, neboť obvod se také díky výstavbě rodinných domků v naší obci  
i ve Velaticích rozrůstá a zároveň „stárne“. Paní doktorka Veigendová má v úmyslu požádat 
Ministerstvo zdravotnictví ČR, aby ji registrovalo jako lékaře školitele, který může přijmout do 
pracovního poměru lékaře v atestační přípravě. Obecní zastupitelstvo s jejím návrhem souhlasí, 
ovšem podle současné legislativy zatím není jasný způsob financování lékařů v atestační přípravě. 
Od té chvíle už uplynuly 4 roky, bohužel situaci se ani do konce roku 2011 nepodařilo dořešit. 
 

6. kap. Počasí  
 

Leden 

Začátek ledna se ohlásil velkou oblačností a druhého také sněžením. Koncem první dekády přišla 
obleva a k oblačnosti se ještě přidaly mlhy. Ani ve druhé polovině měsíce se situace příliš nezměnila 
– oblačnost a občasné sněžení.  

Únor 
V únoru převažovalo zataženo a teploty se přes den povětšinou držely nad bodem mrazu. Ledová 
plocha, kterou místní nadšenci nastříkali koncem ledna na hřišti pod Horákovem, vydržela jen pár 
dnů. Tentokrát se únor obešel bez sněhových srážek. 
 
Březen 
Minimální teploty klesaly v březnu mírně pod bod mrazu  na počátku měsíce a pak už jen zcela 
výjimečně. Naopak maxima dosáhla hodnoty kolem 20 stupňů. 
 
Duben 
Během dubna se teploty už pod bod mrazu nedostaly, ba naopak již sedmého dubna jsme mohli 
zaznamenat teplotu 27 stupňů. Na konci první dekády přišly tři větrné dny a vítr pak přinesl do 
druhé dekády mírné ochlazení, které ustoupilo v závěru měsíce. 
 
Květen 
V prvních květnových dnech bylo sice chladněji, ale o nějakých přízemních mrazících nemohla být 
ani řeč. 
 



                                                                                                                                                                                       

 
 
Červen 
Ani červen se co do teplot nenechal zahanbit a v každé z jeho dekád se vyskytoval alespoň jeden 
den, kdy teplota přesáhla třicítku. Převažovalo polojasno. 
 
Červenec 
První dvě červencové dekády byly teplotně příznivější a maxima se šplhala až ke 35 stupňům. 
Závěrečná třetina měsíce se nesla ve znamení zatažené oblohy, popř. deště. 
 
Srpen 
Druhý prázdninový měsíc byl z hlediska teplot velmi příznivý. Maxima se šplhala vysoko nad 
třicítku a obloha byla téměř jasná.  
 
Září 
Celé září se vyznačovalo velmi vysokými teplotami. Například ještě 11. září maximální teplota 
dostala až k hodnotě 33 stupňů. Převažovalo polojasno.  
 
Říjen 
I měsíc říjen se ohlásil vysokými teplotami. Prvního dosahovala ranní teplota téměř 22. stupňů,  
a odpoledne dokonce 31. Tento ráz počasí se udržel cca pět dní a pak došlo k postupnému poklesu 
teplot, i když se dá říci, že teplotně byl celý říjen nadprůměrný. Ještě 31. dosahovala odpolední 
teplota 16,5 stupně.  
 
Listopad 
Také první listopadové dny byly velmi teplé a až do poloviny měsíce se teploty držely nad bodem 
mrazu. Teprve ve druhé polovině klesaly lehce pod nulu. Převažovalo zataženo a zhruba od 15. do 
25. trápily nejen naši obec celodenní mlhy.  
 
Prosinec 
V prosinci roku 2011 jsme si sněhu příliš neužili. Sněžilo vlastně jen dvakrát, ale denní i noční 
teploty se po celý měsíc pohybovaly spíše v kladných hodnotách, takže na sáňkování či bruslení 
nebylo ani pomyšlení. Na počátku měsíce a kolem Vánoc nás čekal déšť a mlha.  
 
 

7. kap. Pohyb obyvatelstva 
 
Sčítání lidu, domů a bytů 
Oficiálním datem letošního sčítání lidu se stal 26. březen. Z předběžných výsledků sčítání, které 
Český statistický úřad uveřejnil, lze vyčíst následující: 
 
Počet obyvatel Mokré-Horákova k 26. 3. 2011 
Celkem 2697, muži 1294, ženy 1403 (ženy 52 %), ve srovnání s rokem 2001 je to nárůst cca o sto 
lidí, procentuální zastoupení žen se zvýšilo cca o 1,5 %. 
 
Počet obyvatel podle věku:  
Od 0 do 14 let - 421, od 15 do 65 let – 1894, 65 a více let – 382, ekonomicky aktivní obyvatelé 
Moké-Horákova – 1348, z toho zaměstnaní – 1256.  
 
Počet obydlených domů – 438, obydlených bytů – 1024. 
Pozn. Jedná se pouze o předběžné výsledky sčítání, neboť zhruba do poloviny roku 2012 uvolnil 
Český statistický úřad k jednotlivým obcím jen výše uvedená data. 
 
Počet narozených dětí za rok 2011: celkem 23 ( Mokrá 20, Horákov 3) 
Počet přistěhovaných občanů: celkem 66 ( Mokrá 53, Horákov13) 
Počet odstěhovaných občanů: celkem 49 ( Mokrá 46, Horákov 3) 
Počet zemřelých: celkem 19 ( Mokrá  15, Horákov 4 ) 
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 699 
 
 
 



                                                                                                                                                                                        

Nejstarší občané v roce 2011 
Mokrá: nejstarší muž – pan Gustav Sadloň, 1920, Mokrá 154 
 nejstarší žena – paní Bernardina Brzobohatá, 1913, Mokrá 91 (zemřela 11.12. 2011) 
     paní Matylda Janíčková, 1919, Mokrá 329 
Horákov: nejstarší muž – pan František Ruibar, 1923, Horákov 9 
     nejstarší žena – paní Anna Princová, 1920, Horákov 141 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


